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سال  ششم/ شماره صد و سی و یک/ سه شنبه ۲۰ خرداد ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

حقابه داران زاینده رود
آینده و حیات رودخانه زاینده رود در هاله ای از ابهام است؛ 

هفته گذشته ۱۶ تشکل مردمی زیست محیطی استان اصفهان با ارسال نامه ای به استاندار اصفهان، احقاق حقابه زیست 
محیطی، ادامه جریان رودخانه زاینده رود و تداوم حیات این رودخانه را خواســتار شــدند و تاکید کردند که حقابه داران 
زاینده رود را نباید تنها صنایع و کشــاورزی تصور کرد، زیرا علاوه بر میلیون ها انســانی که در شهرها و روستاهای مسیر 
زاینده رود زندگی و از آب آن اســتفاده می کنند، حیات میلیاردها زیســتمند بزرگ و کوچک به جریان دائمی رودخانه 

وابسته است.

گزارش

۰۲

  گزارش

رویکرد تازه  به سنگ های تزیینی 
بر اســاس اطلاعات و آمار پراکنده ای که وجود دارد 
حــدود 25 تا 30 درصــد از معادن ســنگ تزیینی 
ایران، در استان اصفهان فعال و در حال بهره برداری 
هســتند و در واقع شدن این اســتان در میانه فلات 
ایران، زمینه مســاعدی را برای ســرمایه گذاری در 
بخش های مختلف صنعتی از جملــه معدن فراهم 
آورده است. حالا سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران با رویکردی تازه  به سنگ های 
تزیینی سعی دارد تا این بازار را به منبع قابل توجهی 

برای ورود ارز به کشور مبدل کند. صنعتی ...

۰۵

  گفت و گو

"تورم سازان" اقتصاد ایران
بانــک مرکزی بــرای نخســتین بار بــرای اجرای 
سیاســت های پولی خود نرخ تــورم 22 درصدی را 
برای سال جاری هدفگذاری کرده است. این درحالی 
است که این شاخص یکی از مهم ترین شاخص های 
اقتصادی کشور است که علاوه بر اقتصاد کلان روی 
زندگی تک تــک ایرانیان نیز تأثیــر دارد. برهمین 
اساس، دستیابی به این نرخ هدف با توجه به شرایط 
اقتصاد ایران که از یک سو با محدودیت های تحریم 
و از ســوی دیگر با رکود ناشــی از شــیوع »کرونا« 

مواجه است، از اهمیت زیادی...

۰۴

 گفت و گو

حرکت بازار سهام به سمت آرامش
فولادمبارکه به عنوان یکــی از بزرگ ترین بنگاه های 
اقتصادی کشــور، نقــش تاثیرگــذاری در تولید، 
اشــتغال زایی و ایجاد ارزش افزوده برای ذی نفعان و 
اقتصاد کشور داشته اســت. این گروه سال گذشته 
به رغم همــه تحریم هــا و محدودیت ها، بــه تولید 
۶ میلیــون و ۴53 هزار تــن کلاف گــرم و فروش 
۷ میلیون و 5۸0 هزار تن محصــول به ارزش 3۹۱ 
هــزار میلیارد ریال دســت یافــت. همچنین گروه 
فولادمبارکه در دو ماه ابتدایی سال ۹۹ در سالی که 

جهش تولید نام گذاری شده به...

۰۶
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خط فقر در تهران ظرف 2 سال از 2.5 به ۴.5 میلیون تومان رسید. براساس 
بررسی های مرکز پژوهش های مجلس، نرخ تورم بالا در سال های اخیر منجر به 
رشد قابل توجه خط فقر در شهر تهران و سایر نقاط کشور شده است.این موضوع 
در کنار کاهش قابل توجه درآمد سرانه منجر به رشد نرخ فقر در این سال ها شده 
است و شواهد موجود نشان از روند فزاینده این متغیر در سال های ۱3۹۸ و ۱3۹۹ 

دارد.

چنانچه از حساب سپرده دریافت کنندگان قرض الحسنه یا ضامنان آنها بابت اقساط امهال شده 
ماه های اسفند ۱3۹۸، فروردین و اردیبهشت ۱3۹۹ برداشت شده است، اشخاص مذکور می توانند 
 www.cbi.ir با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به نشانی
نسبت به ثبت شکایات خود در سامانه »ثبت شکایات احتمالی مشتریان بانکی« اقدام کنند.شایان 
ذکر است، بعضی از بانک ها از حساب سپرده برخی از دریافت کنندگان قرض الحسنه، در خردادماه 
۱3۹۹  بیش از یک قسط برداشت کرده اند که این موضوع خلاف قانون تلقی می شود.

 نوسان: صادرات محصولات غذایی 
شهید  فرودگاه  ترمینال  کارگو  از 
بهشتی اصفهان ۲۰ درصد بیشتر از  

کل سال ۱۳۹8بوده است.
دکتر رسول کوهستانی پزوه، بیان داشت:  
از ابتدای سال ۹۹ تاکنون ۱5۱ هزار و 
۹03 کیلوگرم و به ارزش ۹3۸ هزار و 
۶۸5 دلار محصولات غذایی از طریق مرز 
هوایی استان اصفهان صادرات داشته ایم .
مدیرکل گمرکات استان اصفهان اقلام 
عمده محصولات صادراتی کارگو ترمینال 
فرودگاه شهید بهشتی اصفهان ماهی و 
میگو به میزان ۱2۱ هزار و 225 کیلوگرم 
و  به ارزش ۹05 هزار دلار ، سبزیجات 
و نبات به میران 30 هزار 220 کیلوگرم 
و به ارزش 32 هزار دلار و عسل به وزن 
۱00 کیلوگرم و به ارزش ۴۹0 دلار بوده 
که با توجه به اینکه تنها پرواز باری این 
فرودگاه به مقصد کویت می باشد کلیه 
محموله صادراتی با رعالیت پروتکلهای 

بهداشتی به مقصد کویت بوده است .
کل  اصفهان  استان  گمرکات  مدیرکل 
فرودگاه  غذایی   محصولات  صادرات 
شهید بهشتی در سال ۹۸  را ۷۸0 هزار 
دلار  برشمرد و بیان داشت : طی دوماهه 
سال ۹۹ صادرات محصولات غذایی از  
مرز هوایی اصفهان ۹3۸ هزار و ۶۸5 دلار 
بوده که 20 درصد بیشتر از کل سال ۹۸ 
بوده است .وی با اشاره به این موضوع که 
اصفهان یکی از مهمترین قطبهای  تولید 
محصولات لبنی ،گلخانه ای،  زراعی و گل 
شاخه بریده کشور است بیان داشت : در 
صورتی که پرواز مستقیم باری از اصفهان 
به مقصد کشورهای دیگر به خصوص 
روسیه و وکشورهای حوزه اورسیا برقرار 
استان  در صادرات  عظیم  تحول  گردد 
اذعان  ادامه  در  وی  خواهد خورد.  رقم 
داشت : در صورت برقراری پروازی رفت و 
برگشت)صادراتی و وارداتی( باری هزینه 

های پروازهای چارتر کاهش می یابد.
مدیرکل گمرکات استان اصفهان در ادامه 
بیان داشت: واردات کالاهایی که در زمینه 
تولید و بسته بندی محصولات صادراتی 
کاربرد دارند چند مزیت را به همراه دارند؛ 
با رویه واردات در مقابل صادرات مشکل 
گردد  می  مرتفع  صادرکنندگان  ارزی 
و  در صورت صادرات کالاهای وارداتی 
وارداتی  کالای  ماخوذه  ورودی  حقوق 
مطابق مواد ۶۶ تا ۶۸  قانون امورگمرکی 
استرداد می گردد  .همچنین واحدهای 
از  رویه  با استفاده  تولیدی می توانند 
ورود موقت از مزایای آن جهت صادرات 

کالابهره مند شوند.
کارگوترمینال  است،  ذکر  شایان 
اصفهان، در زمینی به مساحت بیش از 
2 هزار مترمربع از سوی اتحادیه تولید 
کشاورزی  محصولات  صادرکنندگان  و 
بین المللی  فرودگاه  در  اصفهان  استان 
شهید بهشتی ساخته شده و ظرفیت 
صادرات کالا و بار از این پایانه به گفته 
 ۱00 هفته  طول  در  امر  مسئولان 
اعتقاد  به  شود.  می  زده  تخمین  تن 
کارشناسان، با راه اندازی کارگوترمینال 
صادراتی  های  زیرساخت  اصفهان، 
با  پایانه  این  و  شد  مستحکم  استان 
لازم  استانداردهای  از  برخورداری 
درجه،  زیرصفر  سردخانه  همچون 
انبار گرم، دسترسی به باند فرودگاه و 
وجود پیمانکار توانمندی مانند شرکت 
پرشین کارگو که به عنوان قوی ترین 
کارگواصفهان  مجری  کشور  شرکت 
مناسبی  زیرساخت  تواند  می  شده، 

برای صادرات استان باشد.

اگر از حساب تان قسط برداشت شده، شکایت کنیدرشد قابل توجه خط فقر تهران
اصفهان نامه

   گزارش

یک آمار جالب از
وضعیت صادرات استان

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:ایجاد ۷۰ هزار شغل جدید در دستور کار مدیریت استان 
اصفهان قرار دارد. این را عباس رضایی استاندار اصفهان در دومین 
جلسه شورای اداری استان در سال ۹۹ مطرح کرد و بر اهتمام همه 
دستگاهها برای اجرایی کردن آن تاکید کرد. از سوی دیگر جریان 
حیات رودخانه زاینده رود بار دیگر به شماره افتاد و پله پله، گلوگاه 
خروجی سد، راه را بر نفس آن مسدود کرد. هرچند گفته می شود 
به دلیل حقابه زیست محیطی قرار نیست رودخانه خشک شود اما 
باردیگر زمزمه بی آبی و خشکسالی دوباره به اذهان مردم تازه از 
که  ای  هفته  در  "اصفهان  اما  بازگشت.  اصفهان  درآمده  قرنطیه 

گذشت" با چند اتفاق خوب و بد دیگر نیز همراه بود؛

وراه اندازی ۷۰ هزار شغل
در دستور کار مدیریت استان

استاندار اصفهان گفت: امسال در شرایط پساکرونا راه اندازی ۷0 هزار شغل 
زودبازده و در کنار آن تلاش برای تثبیت مشاغل موجود در دستور کار استان قرار 
دارد. عباس رضایی در دومین جلسه شورای اداری استان در سال ۹۹ گفت: همه 
ادارات و دستگاه های مرتبط باید در این زمینه، تمام طرفیت های موجود را به کار 
گیرند. وی به مدیران استان گفت: در دوره پساکرونا باید بودجه ها بصورتی تنظیم 

شود تا بتوانیم مشکلات مردم را بسرعت برطرف کنیم.
کاهش پلکانی 

خروجی سد زاینده رود
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: در بازه زمانی 
۱2 تا ۱5 خرداد ماه خروجی سد زاینده رود به صورت پلکانی کاهش یافت؛ هرچند 
در تلاشیم رودخانه خشک نشود و با تامین حداقل نیاز زیست محیطی حیات 
زاینده رود حفظ شود. حسن ساسانی درباره آخرین وضعیت تحویل حقابه های 
کشاورزان شرق اصفهان اظهار کرد: توزیع حقابه کشت پاییزه کشاورزان اصفهان 
در بازه زمانی ۱2 تا ۱5 خرداد ماه به اتمام می رسد. وی به میزان بارش ها در 
سال آبی جاری در حوضه زاینده رود اشاره کرد و گفت: در حال حاضر بارش های 
حوضه زاینده رود ۱۱۷5 میلیمتر است که این میزان در مدت مشابه سال ۹۸ ، 
2۱2۴ میلیمتر و در متوسط بلندمدت ۱35۱ میلیتر است. ساسانی توضیح داد: 
میزان بارش های حوضه زاینده رود نسبت به سال ۹۸، ۴5 درصد و نسبت به 
متوسط بلندمدت ۱3 درصد کاهش داشته است. معاون حفاظت و بهره برداری 
شرکت آب منطقه ای اصفهان تاکید کرد: حقابه زیست محیطی طبق برنامه 
منابع و مصارف آب از سوی وزارت نیرو تامین خواهد شد. وی در مورد تحویل 
حقابه های کشاورزان برای کشت بهاره و تابستان، گفت: برای تامین حقابه کشت 

تابستان هنوز هیچ تصمیمی اتخاذ نشده است.
معامله بر سر 

الماس درخشان اصفهان
»محمد درویش«، رئیس کمیته محیط زیست در کرسی سلامت اجتماعی 
یونسکو به روزنامه همشهری گفت: طرح های انتقال آب بیشتر از آنکه درمانی برای 
زاینده رود و گاوخونی بوده باشند عامل فروپاشی اصفهان هستند. در کلاه قاضی 
زمین فرو می رود و این نشان دهنده این است  که اصفهان به مرز ورشکستگی 
اکولوژیکی رسیده است. این کارشناس محیط زیست گفت: در اصفهان سالیانه به 
طور متوسط تا 20 سانتی متر فرونشت زمین رخ می دهد. بسیاری از گزارش ها 
می گویند کوره شماره یک  ذوب آهن در اثر فرونشست زمین از حیزانتفاع  
خارج می شود. وی افزود: این فرونشست سبب می شود ابنیه های تاریخی در 
اثر زلزله هایی به مراتب  کمتر از 5 ریشتر نابود شوند. چه کسی می خواهد این 
مسئولیت را بر عهده بگیرد!؟ درویش ادامه داد: ترک های سی و سه پل را می 
توان دید. آب روان همیشه باید کنار سی و سه پل و خواجو باشد تا ساروج ها 
بتوانند کیفیت خودشان را نشان بدهند، اما در واقع ما آنها را محروم کرده ایم و 
علاوه بر خشک کردن زاینده رود باعث شده ایم مهم ترین عامل نشاط مردم را از 
آنها بگیریم. این کنشگر محیط زیست یادآور شد: نباید الماس درخشان اصفهان 
را بدهیم و به جایش شکلات بگیریم. طرح های انتقال آب چنین بلایی را بر سر 
اصفهان آورده است.وی اضافه کرد: در زمان حاضر بیش از 2 میلیون جمعیت  در 
اصفهان  زندگی می کنند و این تراکم  جمعیت و انباشتگی  بیش از حد صنایع 
آلاینده سبب شده است تا اصفهان رکورد بیماری ام اس و بیماری های گوارشی را 
به خود اختصاص دهد و چشمه های تولید گرد و خاک از سمت  دشت سگزی 

به سمت اصفهان  حرکت کند.
۴ دانشگاه اصفهان 

در میان برترین های تایمز ۲۰۲۰ آسیا
پایگاه رتبه بندی تایمز فهرست دانشگاه های برتر قاره آسیا را در سال 2020 
اصفهان در میان  از  دانشگاه  بندی ۴  رتبه  این  میلادی منتشر کرد که در 

دانشگاههای برتر آسیا قرار دارند.
در رتبه بندی آسیایی تایمز در سال 2020، تعداد ۴۸۹ دانشگاه از 30 کشور 
حضور دارند که همانند سال های گذشته، کشور ژاپن با ۱۱0 دانشگاه بیشترین 
 University تعداد دانشگاه را در این رتبه بندی دارد و بهترین دانشگاه آن
of Tokyo با رتبه ۷ است. از جمهوری اسلامی ایران تعداد ۴0 دانشگاه حضور 
داشته اند که دانشگاه کاشان در جایگاه ۱۱0، دانشگاه صنعتی اصفهان در رتبه 
۱30، دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در رتبه 20۱-۱50 و دانشگاه اصفهان 
در جایگاه 25۱-300 دانشگاه های آسیا قرار دارند. همچنین براساس اعلام 
پایگاه اسنادی جهان اسلام در رتبه بندی اخیر ۱۱ دانشگاه حضور دارند که 
در رتبه بندی سال پیش حضور نداشته اند. این دانشگاه ها عبارتند از: دانشگاه 
یاسوج، دانشگاه بین المللی امام خمینی، دانشگاه علوم پزشکی تبریز، دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان، دانشگاه کردستان، دانشگاه شهید چمران اهواز، دانشگاه 
بوعلی سینا، دانشگاه سمنان، دانشگاه شهرکرد، دانشگاه شاهد، دانشگاه علوم 

پزشکی شیراز.

نفس های زاینده رود 
به شماره افتاد . . . 

بنا براعلام شرکت آب منطقه ای اصفهان 
خروجی سد زاینده رود طی روزهای ۱2 
تا ۱5 خرداد ماه به صورت پلکانی کاهش 
یافت، اما معاون این شرکت با اعلام این 
خبر که در تلاشیم رودخانه خشک نشود و 
با تامین حداقل نیاز زیست محیطی حیات 
زاینده رود حفظ شود، تاکید کرد که حقابه 
زیست محیطی طبق برنامه منابع و مصارف 
آب از سوی وزارت نیرو تامین خواهد شد 
و از سوی دیگر جهت تامین حقابه کشت 
تابستان هنوز هیچ تصمیمی اتخاذ نشده 

است.
متاسفانه طی یک دهه اخیر رودخانه زاینده 
رود دستخوش ناملایمات، سوءمدیریت 
و تصمیمات قومی و استانی است و این 
رگ حیاتی از رودخانه ای دائمی به فصلی 
مسئولان  چه  اگر  است.  شده  تبدیل 
وزارت نیرو و تصمیم گیران حوضه آبریز 
زاینده رود، زمانی به بهانه خشکسالی و 
کمبود حجم آب در پشت سد زاینده رود، 
خشکاندن رودخانه را توجیه می کردند؛ 
اما طی دو سال گذشته بارش های مناسب 
وضعیت این حوضه را بهتر کرده است. 
با این وجود مدیریت آب کشور و استان 
همچنان بر ذخیره نامناسب سد زاینده 
رود و احتمال تابستانی کم آب خبر می 
دهند و همچنان از برداشت های غیرقانونی 
برخی صنایع و باغات بالادست زاینده رود 
در استان مجاور، توسعه صنعت، انتقال 
آب به خارج از حوضه آبریز زاینده رود و 
زیرپا گذاشتن مصوبه ۹ ماده ای احیای 
حوضه آبریز زاینده رود چشم پوشی می 
کنند. این درحالی است که استان مجاور 
و همچنین خوزستان با سم پاشی علیه 
اصفهان، سعی در لغو طرح های تونل سوم 
کوهرنگ و بهشت آباد دارند، از سوی دیگر 
طرح بن بروجن که مغایر با مصوبه ۹ ماده 
ای است بدون مجوز زیست محیطی در 

حال اجراست. 
عضو هیئت علمی منابع طبیعی دانشگاه 
برخی  درباره  نیز  اصفهان  صنعتی 
اعتراضات نسبت به اجرای طرح بهشت 
آباد، می گوید: سود عمده طرح انتقال 
آب بهشت آباد به یزد و بعد سپس عاید 
کرمان می شود و سودی از این طرح عاید 
اصفهان نمی شود. آبی هم که قرار است در 
قالب طرح انتقال آب بهشت آباد به اصفهان 

اضافه شود، پیشتر از حقابه داران اصفهان 
و  و چهارمحال  یزد  به  و  برداشت شده 
بختیاری و جهت توسعه صنایع واگذار 

شده است.
مهدی بصیری با اشاره به اینکه اگر ۱50 
میلیون مترمکعب در قالب این پروژه به 
اصفهان برسد تقریبا یک ششم آبی ست 
که از حقابه داران اصفهان برداشت شده 
است، در حالیکه دولت مقدار قابل توجهی 
از حقابه های کشاورزان را برای بخش های 
دیگر مانند شرب، صنعت و انتقال به یزد 
برداشت کرده است، بنابراین برای جبران 
این برداشت ها دو طرح بهشت آباد و تونل 
سوم کوهرنگ را در نظر گرفته است. او 
تاکید می کند: در واقع امروز اصفهان تونل 
کوهرنگ و بهشت آباد را نمی خواهد و تنها 
به دنبال حقابه خود است، بنابراین دولت 
چاره ای به جز تعریف این طرح ها نداشته 

است.
بصیری با تاکید بر این که نباید بارگذاری 
شود،  انجام  رود  زاینده  روی  بر  جدید 
تصریح می کند: زاینده رودی که اکنون در 
حال خشکی است با طرح هایی همچون 
بن- بروجن مرگ آن حتمی خواهد شد 
و در واقع آبی دیگر از شهر اصفهان عبور 
نمی کند، چراکه برداشت های بالادست و 
هم چنین تامین آب یزد ادامه دارد و میزان 

مصرف شرب نیز در حال افزایش است.
او با بیان اینکه طبق مصوبات شورای عالی 
آب، اصفهان مجاز به احقاق حق نسبت به 
طرح بن- بروجن است، چراکه بارگذاری 
جدیدی بر حوضه زاینده رود، خلاف این 
مصوبه است، می گوید: وقتی طرح های 
بین حوضه ای اجرا می شود به دنبال آن 
نیاز مبرمی ایجاد شده و زندگی و حیات 
اصلی  عامل  می شود،  تهدید  منطقه ای 
تعریف این طرح ها مهاجرت و جانمایی 
بزرگ همچون  توسعه صنایع  و  اشتباه 
پالایشگاه، نیروگاه و ... است که موجب 

افزایش مصرف آب می شود.
به گفته این استاد دانشگاه، دولت برای 
جبران افزایش بارگذاری بر روی زاینده رود 
و یا دیگر حوضه های آبریز، طرح های بین 
حوضه ای تعریف کرده است، اما متاسفانه 
همزمان برداشت های آب از این حوضه ها 
را بیشتر کرده است. او با بیان اینکه آبی 
که از استان اصفهان به خوزستان می رود 

بیش از 2.5 برابر آبی است که از کارون 
در قالب طرح های تونل های اول و دوم 
کوهرنگ و چشمه لنگان وارد اصفهان می 
شود، می گوید: جمع آب ورودی از این 
طرح ها به حوضه زاینده رود در سال های 
است،  مترمکعب  میلیون   ۷00 پرآبی 
در حالیکه یک میلیارد و ۷00 میلیون 
مترمکعب آب از فریدون شهر، سمیرم و ... 
وارد حوضه دز و کارون می شود. او خاطر 
نشان کرد: سالانه 32 میلیارد مترمکعب 
و  اصفهان  همچون  استان  از شش  آب 
خوزستان  وارد  بختیاری  و  چهارمحال 
می شود که اگر بخشی از آن وارد اصفهان 
نخواهد  کارون  خشکی  موجب  شود 
روی  بر  زیادی  سدهای  همچنین  شد، 
کارون زده شده که این سدها ۱2 میلیارد 
مترمکعب ذخیره آب دارد و آب تبخیری 
آنها، بیش از ۷00 میلیون مترمکعبی است 

که از کارون وارد اصفهان می شود.

دستگاه ها قدرت 
لازم را ندارند 

هماهنگی  شورای  دبیر  دیگر  سوی  از 
تشکل های زیست محیطی استان اصفهان 
رودخانه  آبی  نیاز  گوید:  می  نوسان  به 
و تالاب بعد از شرب، مقدم بر مصارف 
کشاورزی و صنعت و است و تامین حقابه 
زیست محیطی وظیفه تمام زیستمندانی 
است که در این حوضه زندگی می کنند. 
اینکه  بر  اعتقاد  با  انتخابی  الله  حشمت 
متاسفانه امروز حتی کشاورزان به حقابه 
زیست محیطی زاینده رود و تالاب توجهی 
نمی کنند و اگر آبی به این منظور رها 
شود، در مسیر رودخانه برای مصارف دیگر 
برداشت می شود، تاکید می کند: متاسفانه 
گویا امروز دستگاه های مرتبط قدرت لازم 
را برای برخورد با برداشت کنندگان آب از 

این حوضه را ندارند.
او این ضعف را تنها مربوط به یک دستگاه 
نمی داند و می گوید: در وهله نخست مردم، 
کشاورزان، صنعت و ... باید این واقعیت را 
درک کنند که این رودخانه همانند رگی 
است که باید به همه اندام ها برسد از سوی 
جهادکشاورزی،  ای،  منطقه  آب  دیگر 
محیط  میراب،  اداره  طبیعی،  منابع 
زیست و مدیریت منابع آب و ... نه بر روی 
کاغذ، بلکه در عمل باید به موضوع حقابه 

باشند. داشته  اعتقاد  محیطی  زیست 
او درباره اینکه آیا اجرای طرح های بهشت 
آباد و تونل سوم کوهرنگ می تواند ضامن 
احیای زاینده رود باشد، توضیح می دهد: 
سوم  تونل  از  بود  قرار  که  آبی  متاسفانه 
به سمت حوضه  آباد  کوهرنگ و بهشت 
زاینده رود، پیش از اجرای این طرح ها جهت 
توسعه صنعت، شرب و انتقال آب به یزد 

مصرف شده است. 
انتخابی توضیح داد: ابتدا قرار بود بعد از 
میلیون   550 آباد  بهشت  طرح  اجرای 
مترمکعب آب به کرمان، یزد و حوضه زاینده 
رود انتقال یابد شود در حالیکه طی 20 سال 
گذشته حدود ۹۸ میلیون مترمکعب آب به 

یزد منتقل شده است.
به عقیده این فعال محیط زیست، دلیل 
خشکی زاینده رود این است که پیش از 
تامین منابع آبی، مصارف آب انجام شده 
از  غیر  به  ای  چاره  امروز  بنابراین  است، 
اجرا و اتمام طرح بهشت آباد و تونل سوم 
کوهرنگ نداریم. او ادامه می دهد: از سال 
۱3۹2 مطابق مصوبه ۹ ماده ای احیا حوضه 
آبریز زاینده رود قرار شد به غیر از طرح های 
بالای ۷0 درصد، بارگذاری جدیدی بر روی 
زاینده رود نداشته باشیم، اما متاسفانه امروز 
بسیاری طرح ها با پیشرفت کمتر در این 

حوضه در حال اجراست.
او می گوید: زمانی که شورای عالی آب منابع 
و مصارفی را تعریف می کند، اگر آن منابع 
آبی تامین و اجرا نشود همانند سال های ۹۶ 
و ۹۷ حتی آب شرب اصفهان نیز به خطر 
می افتد. انتخابی با اشاره به اینکه خروجی 
 ۱0 از  بیشتر  باباشیخعلی  خانه  تصفیه 
مترمکعب بر ثانیه نیست، در حالیکه مصارف 
آبی اصفهان در تابستان به ۱۴ مترمکعب بر 
ثانیه می رسد، می گوید: برای جبران این 
چهار متر باید از چاه های فلمن برداشت 
شود، اما اگر زاینده رود جاری نباشد این 
منبع آبی خشک می شود و در این شرایط 
ناچار به برداشت از دیگر چاه ها خواهیم 
بود، در این شرایط اصفهان دچار کمبود می 
شود، بنابراین اجرای طرح تونل گلاب دو 
می تواند بخشی از کمبود آب شرب اصفهان 

و بیش از 50 شهر را تامین کند.
فعالان زیست محیطی،  با فشار  اگرچه 
بنا بر اعلام معاون شرکت آب منطقه ای 
اصفهان، مطابق بر اساس برنامه منابع و 
مصارف، حقابه زیست محیطی رودخانه 
و تالاب گاوخونی از ۱5 خردادماه تأمین و 
دریچه های سد رودشتین به طرف تالاب 
گاوخونی بازگشایی شده است، اما بنابر 
گفته این مقام مسئول هنوز تصمیمی برای 
ادامه بازگشایی زاینده رود در آینده اتخاذ 
نشده است و آینده و حیات این رودخانه در 

هاله ای از ابهام است.

آینده و حیات رودخانه زاینده رود در هاله ای از ابهام است؛

حقابه داران زاینده رود
 شاهراه حیاتی اصفهان حالا  از رودخانه ای دائمی به رگی فصلی تبدیل شده است

اینروزهــا کشــاورزان بــه عنــوان یکــی از حقابــه داران زاینــده رود بعــد از اتمــام دوره دوم حقابه خود 
در نیمــه خــرداد مــاه، از نحــوه تحویــل ســهم آب دوره بعــدی کشــت خــود نگران هســتند؛ از ســوی 
دیگــر ۱۶ تشــکل مردمــی زیســت محیطــی اســتان اصفهــان هفتــه گذشــته بــا ارســال نامــه ای به 
اســتاندار اصفهــان، احقــاق حقابــه زیســت محیطــی، ادامــه جریــان رودخانــه زاینــده رود و تــداوم 
حیــات ایــن رودخانــه را خواســتار شــدند و تاکیــد کردنــد کــه حقابــه داران زاینــده رود را نبایــد تنها 
صنایــع و کشــاورزی تصــور کــرد، زیــرا عــاوه بــر میلیون هــا انســانی کــه در شــهرها و روســتاهای 
ــزرگ و  مســیر زاینــده رود زندگــی و از آب آن اســتفاده می کننــد، حیــات میلیاردهــا زیســتمند ب

کوچــک بــه جریــان دائمــی رودخانــه وابســته اســت.
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پژوهش های  مرکز  نوسان:رئیس   
گفت:  اصفهان  اسامی شهر  شورای 
مورد  پژوهش ها  مرکز  در  طرحی 
آن  وسیله  به  تا  گرفته  قرار  مطالعه 
بتوان آن دسته از بخش خصوصی که 
می توانند در زمینه دیپلماسی شهری و 
روابط بین الملل فعال بوده و با پیوستن 
به این تعامات منافع اقتصادی کسب 

کنند را شناسایی کنیم.
افزایش  اینکه  بیان  با  کوروش خسروی 
تعداد خواهرخوانده ها یا عضویت بیشتر در 
تعداد شبکه های مختلف نمی تواند اصفهان 
بین المللی  به شهری موفق در حوزه  را 
تبدیل کند، اظهار کرد: خواهرخواندگی 
همگی  بین المللی  شبکه های  انواع  یا 
هنگام  که  هستند  زیرساخت هایی 
ارزش  دارای  آن ها  از  مردم  بهره برداری 
خواهند بود. وی با تاکید بر لزوم ارتباط 
فعال  خصوصی  بخش  بیشتر  تعامل  و 
در  خود  همتایان  با  اصفهان  شهر  در 
شهرهای خواهرخوانده، افزود: هدف اصلی 
هیات های  آمد  و  رفت  خواهرخواندگی 
مختلف  تورهای  برگزاری  و  بازرگانی 
اما  است  خواهرخوانده  شهرهای  در 
خواهرخواندگی اصفهان با بعضی از شهرها 

تنها در حد حرف مانده است. 
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی 
شهر اصفهان با بیان اینکه بدون حضور 
با  اصفهان  تعامل  در  خصوصی  بخش 
شهرهای خواهرخوانده هیچ چشم اندازی 
دید،  نمی توان  خواهرخواندگی ها  برای 
تصریح کرد: نهادهای دولتی یا شهرداری ها 
اگر بخواهند در این زمینه ورود پیدا کنند، 
یک حرف  در حد  تنها  خواهرخواندگی 
و یک یادبودی که به دیوار زده می شود 
باقی خواهد ماند. وی ادامه داد: طرحی 
قرار  مطالعه  مورد  پژوهش ها  مرکز  در 
گرفته تا به وسیله آن بتوان آن دسته از 
بخش خصوصی که می توانند در زمینه 
دیپلماسی شهری و روابط بین الملل فعال 
بوده و با پیوستن به این تعاملات منافع 

اقتصادی کسب کنند را شناسایی کنیم.
خسروی خاطرنشان کرد: اگر این دسته 
یقیناً  بکارگیری شوند  افراد شناسایی و 
بین المللی  روابط  توسعه  به  می توانیم 
اصفهان امیدوار باشیم. وی به تجربه مثبت 
در خواهرخواندگی اصفهان و مسقط اشاره 
ادامه  روابط همچنان  این  کرد:  اضافه  و 
دارد و همان تیمی که پیشتر در اصفهان 
میزبان هیاتی از عمان بود، اکنون در این 
کشور شوروم بزرگی برپا کرده و در آن 
محصولات شهر اصفهان را عرضه می کند.

وی در رابطه با اهمیت پیوستن اصفهان 
به شبکه های بین المللی، ادامه داد: بزودی 
اصفهان برای پیوستن به شبکه شهرهای 
یادگیرنده اقدام خواهد کرد؛ با پیوستن 
به این شبکه بین المللی طرح توان هفت 
شهرداری و محتواهای تولیدی تیم های 
جهانی  بازارهای  وارد  شهر  آموزشی 
خواهند شد تا در اولین گام بتوانیم این 
محصولات را برای شهرهای فارسی زبان 
دنیا ارائه کنیم. وی با تاکید بر لزوم تسهیل 
حوزه های  فعالان  دسترسی  فرایند  در 
یکدیگر،  به  اصفهان  کارآفرینی  مختلف 
گفت: اصفهان محدوده ای 220 کیلومتر 
مربعی دارد که با اضافه شدن حریم شهر، 
این محدود به 550 کیلومتر مربع افزایش 
پیدا خواهد کرد بنابراین پراکندگی فعالان 
کارآفرینی در تمام سطح شهر، تعامل میان 
آن ها را سخت خواهد کرد. وی تصریح 
پراکندگی  از  جلوگیری  هدف  با  کرد: 
این فعالان  پاتوق  برای  ، مکانی  نوآوران 

درنظر گرفته می شود.

دبیر مسابقه نقاشی "حقوق کودک از نگاه کودک" گفت: با پایان یافتن فرصت ارسال 
آثار نقاشی به دبیرخانه مسابقه "حقوق کودک از نگاه کودک"، تعداد یک هزار و ۹20 اثر 
به دبیرخانه این مسابقه ارسال شد.محمد شریف شاهی با اشاره به اینکه آثار ارسالی به 
دبیرخانه مسابقه "حقوق کودک از نگاه کودک" توسط یک هزار و ۷۹0 هنرمند کودک 
از بیش از یکصد شهر و روستای ایران است، اظهار کرد: بیشترین آثار از اصفهان، تبریز و 

خرم آباد به دبیرخانه مسابقه رسیده است. 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان گفت: اصفهان به منظور ارائه 
تجارب خود در زمینه مبارزه با ویروس کرونا، به کمپین بین المللی سازمان ملل متحد 
برای مبارزه با کرونا پیوست.   ایمان حجتی افزود: این کمپین در راستای حمایت و انجام 
فعالیت های اضطراری برای مبارزه با کوید ۱۹ تشکیل شده و در نظر دارد نقشه راهی 
برای انجام فعالیت های یکپارچه و عملی برای مراقبت از شهروندان و ساکنان شهرهای 

جهان، به خصوص شهرهای محروم ارائه دهد. 

اصفهان به کمپین مبارزه با کرونا پیوستکتاب حقوق کودکان منتشر می شود

گزارش

گزارش

شناسایی بخش خصوصی
برای کمک  به تعاملات شهری 

شهردار اصفهان مطرح کرد:

وی به بازدید خود از طرح های حمل و نقل 
در اصفهان اشاره کرد و گفت: از طرح های 
حمل و نقل اصفهان، رینگ های اطراف آن 
مثل پروژه شهید سردار سلیمانی، بازدید 
به عمل آمد که نشان می داد به یاری خدا 
عمرانی،  های  پروژه  حوزه  در  اصفهان 
پیشتاز و شاداب در حال فعالیت و تکاپو 
برای  زمین  روی  در  از یک سو  و  است 
مواصلات جاده ای و از سوی دیگر در زیر 
توسعه  برای  و  قطار شهری  برای  زمین 
خطوط ریلی اقدامات موثری در حال اجرا 

و پیگیری است.  

آبادی منطقه ۱۴ با همت 
و جدیت شهردار اصفهان 

سازمان  هماهنگی  و  اقتصادی  معاون 
پروژه  از  بازدید خود  به  بودجه  برنامه و 
کرد  اشاره  اصفهان  شهر  چهارم  رینگ 
تا  آباد  دولت  از  که  رینگی  داد:  ادامه  و 
خوراسگان و جی در حال ساخت است 
باعث افتخار است و اقداماتی که در بحث 
مترو و احداث پل ها صورت می گیرد، 
باعث آباد شدن منطقه ۱۴ می شود و سال 
آینده این منطقه یک الگو از همت و جدیت 
و  عمران  برای  اصفهان  شهردار  جهد  و 
آبادانی یکی از مناطقی که همواره قدیمی 
بود و مردم در رفت و آمد در آن دچار 
مشکل بودند، خواهد شد. در این منطقه 
به میزانی که در روی زمین کار می شود و 

مشهود است در زیرزمین نیز کار می شود. 
وی ادامه داد: خوشبختانه شهردار اصفهان 
هر هفته به صورت ویژه و با تلاش فراوان 
در حال پیگیری پروژه های بزرگ و کلان 

شهر اصفهان در تهران است. 
سازمان  هماهنگی  و  اقتصادی  معاون 
برنامه و بودجه کشور تصریح کرد: طی 
این بازدیدهایم در این سفر، بخش هایی 
که نیاز است سازمان برنامه و بودجه از 
آنها حمایت لازم را داشته باشد به ویژه 
بخش اول، دوم و سوم آزادراه شهید سردار 
تا به سرعت تمام  سلیمانی بررسی شد 
شود و این سازمان قول داد از مراحل یک 
تا سه مشروط بر اتمام آن تا پایان خرداد 
ماه سال آینده حمایت مالی لازم را داشته 
باشد. وی ادامه داد: حمایت از خط دوم 
قطار شهری اصفهان در دستور کار سازمان 
برنامه و بودجه قرار گرفت و همچنین در 
بازدید از سالن اجلاس سران اصفهان و 
گفت و گو با شهرداری اصفهان مقرر شد 
با همکاری دولت و شهرداری این سالن به 
اتمام رسد. پورمحمدی تاکید کرد: قرار 
برای  برقی  موتور سیکلت  شد ۱0 هزار 
رفع آلودگی جایگزین موتورهای سوخت 
خصوص  در  همچنین  و  شوند  فسیلی 
با  فرسوده  های  تاکسی  جایگزینی 
خودروهای جدید توافقاتی صورت گرفت 
که با کمک شهرداری اصفهان به سرعت 

دنبال خواهد شد. 

انجام تعهدات دولت 
در قبال اوراق خط دوم مترو

دولت  بدهی  برای  تهاتر  به  وی همچنین 
به شهرداری اشاره و اظهار کرد: در همین 
راستا تهاترهایی را انجام دادیم اما یک تهاتر 
مهم باقی ماند که باید در سطح کلان بتوانیم 
مشکل را رفع کنیم و اگر این تهاتر را انجام 
دهیم تحرک بسیار خوبی به منابع شهرداری 
خواهد داد. این اطمینان را می دهیم که 
این کار را انجام خواهیم داد و این مشکل 
برطرف می شود. وی با اشاره به درخواست 
ساخت  در  تسریع  برای  اصفهان  شهردار 
خط دوم متروی اصفهان، گفت: آنچه در 
این خصوص در اوراق مالی بر عهده دولت 
گذاشته شده است ما انجام خواهیم داد و 
شما هم باید پیگیری کنید با وزارت کشور که 
سهم بیشتری برای اصفهان که استحقاق آن 

را دارد، اختصاص دهد. 
پورمحمدی افزود: اصفهان با دست خالی 
و سرعت بسیار این طرح ها را در دست اجرا 
دارد، در گذشته همین طرح ها با بدهی 
زیاد در هم پیچیده شده بود و همه ناامید 
ای  گره  باز کردن  برای  اکنون  می شدند 
در این خصوص به ذوق می آییم و آنچه 
داد.  خواهیم  انجام  است،  دولت  تعهد  در 
وی در خصوص مجموعه پل ها و تقاطع 
به  اشاره  با  سلیمانی،  غیرهمسطح شهید 
اینکه این طرح دارای سه قطعه است، اظهار 
کرد: در ابتدای سال برای ساخت قطعه یک 

و دو تخصیص 25 میلیارد تومانی دادیم که 
امسال قول دادند این بخش به اتمام برسد و 
بر همین اساس وزیر کشور اعلام کرد با این 
شرط ۷5 میلیارد تومان دیگر در اختیار طرح 
مجموعه پل ها و تقاطع شهید سلیمانی قرار 

می گیرد. 
معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه 
و بودجه ادامه داد: به علت اینکه انتهای این 
اعتبارات  باید به شیراز وصل شود،  مسیر 
بر همین  برای آن لحاظ کردیم و  زیادی 
اساس در مسیر ایزدخواست به شیراز تمرکز 
کردیم. وی برای قطعه سوم طرح مجموعه 
پل ها و تقاطع شهید سلیمانی، به درخواست 
شهرداری برای کمک 20 میلیارد تومانی 
دولت اشاره کرد و گفت: مشروط به اینکه 
شهردار اصفهان قول دهد خردادماه سال 
دیگر این طرح را تحویل دهند، این آمادگی را 
داریم امسال و سال آینده 20 میلیارد تومان 

تخصیص دهیم. 

کمک به ساخت سالن اجاس
 با تقویت سهمیه اوراق شهرداری 

پورمحمدی در مورد سالن اجلاس سران 
گفت: چقدر افسوس خوردم که قبلا از این 
پروژه بازدید نکردم اما وقتی دیروز به بازدید 
رفتم، متوجه شدم این پروژه می تواند موتور 
های  حوزه  نشاط  و  شادابی  برای  محرک 
همچنین  باشد،  اصفهان  استان  خدماتی 
برای کشور هم آبرو و حیثیت به همراه دارد 
ولی متاسفانه همچنان ناتمام مانده است. وی 
اضافه کرد: اگرچه در سال های گذشته راه 
های قانونی برای کمک به این طرح نداشتیم 
و راه های مختلفی را هم بررسی کردیم اما به 
نتیجه نرسیدیم. امسال می توان با راهکاری 
مانند تقویت سهمیه اوراق شهرداری، این 
طرح را جلو برد چراکه بسیار به استان آبرو می 
دهد و برخی آمد و شدها که در تهران صورت 

می گیرد به اصفهان منتقل خواهد شد. 

تکمیل طرح های 
بالای ۷۵ درصد پیشرفت 

در این جلسه استاندار اصفهان با ارزشمند 
و  اقتصادی  معاون  حضور  کردن  توصیف 
هماهنگی سازمان برنامه و بودجه در استان، 
گفت: طی دیروز و امروز دغدغه های استان 
در خصوص بودجه جاری و کامل شدن طرح 
های بالای ۷5 درصد پیشرفت با حمایت 
سازمان برنامه و بودجه در سال جاری و نهایت 
تا خرداد سال آینده مطرح و با نظر موافق وی 
همراه بود. دکتر عباس رضایی اضافه کرد: 
همچنین دغدغه مدیران استان در خصوص 
قطار سریع السیر شیراز، اصفهان، قم و تهران، 
مطرح شد که در صورت تصویب این مساله 
در شورای اقتصاد گره بسیاری از مشکلات 

طرح بازخواهد شد.

تعهدات دولت در قبال اوراق خط دوم مترو در سفر معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه تهاتر شد؛

بازشدن گره های بسته
پورمحمدی: اصفهان با سرعت بسیار طرح های عمرانی را پیش می برد

citizen

اصفهان  شهردار  نوسان:   
یکشنبه،  »هر  قالب  در  گفت: 
هفته  این  از  افتتاح«  یک 
برای  هفتگی  افتتاحیه  برنامه 
بهره برداری از پروژه های عمرانی 
با حضور اعضای شورای اسامی 
رعایت  با  شهروندان  و  شهر 
شرایط  دیگر  و  فیزیکی  فاصله 

لازم برگزار خواهد شد.
قدرت الله نوروزی در برنامه رادیویی »سلام اصفهان« ضمن گرامیداشت 
فرارسیدن روز جهانی محیط زیست، اظهار کرد: محیط زیست سالم یک حق 
بشری است که همه باید برای حفظ آن تلاش کرده و با جدی گرفتن توسعه 
پایدار و نهادینه کردن اهمیت و ارزش محیط زیست سالم این حق بشری را 
حمایت و صیانت کنند. وی با بیان اینکه شهرداری اصفهان میزبان »سید 
حمید پورمحمدی« معاون امور اقتصادی و هماهنگی برنامه و بودجه سازمان 
برنامه و بودجه کشور بود، افزود: در بازدید معاون سازمان برنامه و بودجه کشور 
از تعدادی پروژه های شهر، مقرر شد مترو، رینگ چهارم، سالن اجلاس و برخی 

دیگر از اقدامات شهرداری بیش از گذشته مورد حمایت ملی قرار گیرد.
شهردار اصفهان تاکید کرد: در سال های گذشته تلاش مدیران و کارشناسان 
شهرداری در مسیر ایجاد همکاری بین دولت و مدیریت شهری برای اجرای 
ابر پروژه ها در اصفهان بوده که نتیجه آن منجر به حمایت ملی از تمام پروژه ها 
شده است. وی ادامه داد: خوشبختانه در بازدید انجام شده، معاون سازمان 
برنامه و بودجه کشور از پیشرفت های عمرانی شهر و پیشرو بودن شهرداری 
اصفهان در بین شهرداری های کشور و اتفاقاتی که در حوزه های مختلف 
شهرداری افتاده، ابراز خرسندی کرد که امیدواریم با تکمیل ابر پروژه های شهر 

رفاه، آسایش و آرامش بیشتری را برای شهروندان فراهم کنیم.
نوروزی گفت: اگرچه شیوع ویروس کرونا امکان برگزاری بسیاری از مراسم ها را 
برای افتتاح چندین پروژه از شهرداری گرفت، اما از این هفته با رعایت فاصله 
فیزیکی و دیگر شرایط لازم، پروژه هایی را در سطح شهر افتتاح خواهیم کرد. 
وی با بیان اینکه در قالب »هر یکشنبه، یک افتتاح« یکشنبه هر هفته پس از 
پایان جلسه علنی شورای شهر با حضور اعضای شورا و شهروندان یک افتتاح 
در شهر خواهیم داشت، گفت: تعداد پروژه های تکمیل شده برای بهره برداری 
در ۱5 منطقه و سازمان های وابسته به شهرداری بسیار زیاد است و تا پایان 
سال می توانیم هر هفته یک افتتاح و در برخی مناطق حتی چندین افتتاح 
داشته باشیم. شهردار اصفهان اظهار امیدواری کرد: با بهره برداری از پروژه های 

عمرانی شهر شاهد ایجاد فضایی مناسب برای زندگی بهتر شهروندان باشیم.

حمایت ملی از
ابر پروژه های اصفهان

معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور در نشست با استاندار و شهردار اصفهان در 
خصوص روند پیشرفت پروژه های عمرانی شهر اصفهان و کمک های دولت برای تداوم و تکمیل این 
طرح ها سخن گفت. حمید پورمحمدی در جریان سفر خود به اصفهان و در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی اصفهان که 
پس از بازدید از پروژه های عمرانی اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: پس از جلسات مکرر هفتگی با شهردار اصفهان 
و پیگیری موضوعات شهرداری اصفهان با پیشنهاد و همت شهردار اصفهان ۷۰۰ دستگاه اتوبوس که به طور کامل 

فرسوده شده بود قرار شد به صورت مشارکتی، اورهال و بازآماده شده و در اختیار اصفهان قرار گیرد. 

گزارش
گروه شهری

شهرداری  شهری  عمران  نوسان:معاون 
اصفهان گفت: در سفر دکتر پورمحمدی، 
معاون هماهنگی سازمان برنامه و بودجه 
از پروژه های  بازدید  به اصفهان و  کشور 
طی  اصفهان  شهری  مدیران  عمرانی، 
نشستی برای تکمیل پروژه های عمرانی شهر 
درخواست ها و پیشنهادات خود را به سازمان 

برنامه و بودجه ارائه دادند.     
ایرج مظفر اظهار کرد: روز گذشته به اتفاق 
معاون هماهنگی سازمان برنامه و بودجه 
اصفهان،  استاندار  عمرانی  معاون  کشور، 
شهردار، معاونان شهرداری، رئیس شورای 
شهر، رئیس کمیسیون عمران شورای شهر 

و ... از طرح های شهرداری و سازمان راه و 
شهرسازی اصفهان بازدید شد. 

وی ادامه داد: بازدید از تقاطع غیرهمسطح 
آفتاب، بازدید از پروژه های رینگ چهارم در 
مناطق ۱0، ۱۴ و ۱5، بلوار فرزانگان، ایستگاه 
عمان سامانی که یکی از ایستگاه های در حال 
ساخت خط دو قطار شهری اصفهان است ، 
مجموعه پل ها و تقاطع های غیرهمسطح 
از  اجلاس سران  سالن  و  سلیمانی  سردار 
جمله پروژه هایی بود که مورد بازدید معاون 
هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور قرار 

گرفت.  
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان افزود: 

بودجه  و  برنامه  معاون هماهنگی سازمان 
در این بازدید با توجه به فعالیت هایی که در 
شهرداری اصفهان در همه جبهه ها در حال 
انجام است، ابراز خرسندی کرده و از اینکه 
اصفهان در این شرایط اقتصادی از نظر عمرانی 
زنده و پویاست، ابراز رضایت کرد. مظفر با 
بیان اینکه در این جلسه همچنین درخواست 
هایی مبنی بر اختصاص اوراق مشارکت برای 
بازسازی اتوبوس های شهری و اجرای طرح 
قطار شهری از سوی شهرداری مطرح شد، 
گفت: امیدواریم با تحقق این درخواست ها، 
مسیری که در خصوص پروژه های عمرانی 

شهر آغاز شده همچنان با قوت ادامه یابد.

با حضور معاونت هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور در اصفهان اتفاق افتاد؛

رایزنی اقتصادی برای تکمیل پروژه های عمرانی 

رئیس کمیسیون عمران و شهرسازی شورای شهرمطرح کرد:

 نوسان: رئیس کمیسیون عمران، 
شورای  شهرسازی  و  معماری 
اسامی شهر اصفهان گفت: البته 
تاکید شورای شهر بر این بوده که از 
بارگذاری هایی که در مناطق خاص 
ایجاد می شود پرهیز کنیم و بخش 
شهر  عمرانی  فعالیت های  عمده 
را به سمت پروژه های محله محور 

سوق دهیم.
بسته های تشویقی ساخت وساز مصوب شورای شهر  به  شیرین طغیانی 
اصفهان اشاره و اظهار کرد: تا ۱5 خرداد نرخی که برای اخذ پروانه ساختمانی 
به تصویب رسیده معادل همان قیمت های سال ۹۸ است بنابراین به مناطق 
ابلاغ شده که تعطیلات ۱۴ و ۱5 خرداد را نیز به کار باشند تا شهروندان 
بتوانند از این فرصت استفاده کنند. وی افزود: مزیت پلکانی بودن بسته های 
تشویقی به نحوی است که تخفیف ها عادلانه تر اختصاص پیدا می کند اما 
تا پیش از این تخفیف ها همیشه پایان سال اعمال می شد و به همین دلیل 
افرادی که زودتر اقدام به اخذ پروانه می کردند از تخفیف کمتری برخوردار 

می شدند که این سازوکار به نوعی باعث بی عدالتی می شد
رئیس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر اصفهان 
با تاکید بر اینکه اصفهان در هیچ دوره ای به اندازه دوره پنجم پروژه عمرانی 
نداشته، تصریح کرد: البته تاکید شورای شهر بر این بوده که از بارگذاری هایی 
که در مناطق خاص ایجاد می شود پرهیز کنیم و بخش عمده فعالیت های 
عمرانی شهر را به سمت پروژه های محله محور سوق دهیم. وی ادامه داد: 
شاید پروژه ای مانند سالن اجلاس یک پروژه شاخص باشد اما نفع آن به 
همه شهروند اصفهانی نرسد در مقابل اصلاح پیاده رو یا ترمیم بافت تاریخی 
در یک منطقه منفعت بیشتری برای زیست شهروندان به همراه داشته باشد 
بنابراین شایسته است نگاه به پروژه ها به سمت محله محوری حرکت کند. 
طغیانی اضافه کرد: اکنون نگاه جهانی به شهرسازی اینگونه است که شهرها 
فقط با بزرگراه ها معنا نمی شوند زیرا هرچه بزرگراه بیشتری بسازیم شرایز 
را برای حضور خودروهای بیشتر فراهم کرده ایم بدین سبب در بسیاری از 
شهرهای دنیا پروژه ها را به گونه ای طرح ریزی می کنند که برای رفت وآمد 

خودروها محدودیت ایجاد کند.
رئیس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر اصفهان 
با بیان اینکه در نگاه کنونی شهرسازی و فناوری اطلاعات سعی در هم افزایی 
دارند تا مقدمه ای برای تسهیل و تسریع خدمات به شهروندان باشند، افزود: 
هوشمندسازی خدمات شهرسازی در مرحله اول که مربوط به شهرداری 
می شد به خوبی انجام شد اما در مرحله شهروندسپاری ترسی از سوی مردم 

برای استفاده از این خدمات وجود داشت. 
وی با بیان اینکه شیوع کرونا باعث شد این ترس از میان برداشته شود، 
گفت: زیرساخت های ارائه خدمات هوشمند در شهرداری اصفهان وجود 
داشت و استقبال مردم در چند ماه اخیر باعث شد در مناطق شش، هفت و 
۱2 خدمات الکترونیک شهرسازی بصورت پایلوت اجرا شود. طغیانی اظهار 
کرد: برخی از برنامه های کمیسیون عمران شورای شهر مسئله محور پیش 
رفته است به طور مثال طرح های محرک توسعه را در بافت فرسوده دنبال 
کردیم و پیرایش شهری در بافت میانی شهر به اجرا درآمد و هرجا که 
نیاز بود موضوعی مشترک میان کمیسیون ها مطرح شود مانند چهارباغ 

سعی در تعامل با کمیسیون های دیگر داشتیم.

نگاه تازه 
به شهرسازی اصفهان
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بر اساس بررسي هاي مرکز پژوهش هاي مجلس، درآمد سرانه کشور از سال ۱3۹0 
تا ســال ۱3۹۸، کاهش 3۴ درصدي داشته اســت. در واقع، به رغم افزایش درآمد 
اسمي خانوارها قدرت خرید هر فرد ایراني نســبت به سال ۱3۹0 حدود یک سوم 
کاهش یافته است. بازوي کارشناســي مجلس پیش بیني کرده است که در صورت 
تحقق رشد اقتصادي ۸ درصدي از سال ۱3۹۹ به بعد، حداقل به ۶ سال زمان نیاز 

خواهد بود تا به سطح درآمد سرانه سال ۱3۹0 بازگردیم.

مدیر روابط عمومی انجمن صنایع فرآورده های لبنی به کاهش سرانه مصرف شیر در 
ایران اشــاره کرد و گفت: »سرانه مصرف شــیر در ایران طی دودهه اخیر از ۹5کیلو به 
۸0کیلو کاهش یافته است.« به گزارش ایسنا، محمدرضا بنی طبا گفت: »سرانه مصرف 
لبنیات در ایــران درحال حاضر ۸0کیلو برای هر فرد در ســال اســت که با ۱50کیلو 
توصیه شده سازمان بهداشت جهانی و همین طور ۱20کیلو هدف گذاری شده در سند 

چشم انداز فاصله زیادی دارد.«

کاهش سرانه مصرف شیر در بین ایرانی ها کاهش 34درصدي قدرت خرید مردم نسبت به سال 90 
 اقتصادنامه

 نوسان: اســتاد تمام دانشگاه علامه 
طباطبائــی تحقق درخواســت رئیس 
جمهوری از رئیــس کل بانک مرکزی 
برای تامین کســری بودجه از نقدینگی 
بازار در شــرایط سخت تحریمها و کرونا 
و همچنین تورم سنگین بر دوش مردم 
را اقداماتی اساســی و پایدار برای نجات 

اقتصاد ایران از بحران کنونی ندانست.
دکتر مهــدی تقوی، دکتــرای اقتصاد 
از دانشــگاه تهــران در مــورد فحوای 
گفت وگوی تلفنــی صبح جمعه رئیس 
جمهــوری و رئیس بانــک مرکزی در 
خصوص آزادســازی بخشــی از منابع 
ارزی مسدود شده کشــور در بانک های 
خارجی و لزوم همراهی هر چه بیشــتر 
صادرکنندگان کشور با بانک مرکزی برای 
تامین ارز واردات مورد نیاز کشور گفت: 
اقتصاد را نمی توان بدون روابط بین الملل 
و سیاســت های خارجی پیــش برد و 
کشورها بر اساس تجارت بین الملل با هم 
مبادله دارند، یعنی ما کالاهایی را صادر 
می کنیم که برخی کشورها ندارند. این 
موضوع همان عرضه و تقاضا در بازارهای 
جهانی و ســطح بین المللی است. وی با 
بیان اینکه در شرایط کنونی هم که اقتصاد 
ایران در محاصره تحریمهای سنگین قرار 
دارد، می توان برخی ارتباطات بین المللی 
را ادامه داد، افزود: به هر حال همه کشورها 
که ارتباط  شان را با ما قطع نکرده اند. در 
حال حاضر، فقط دونالد ترامپ است که 
با ایران مســئله دارد. کما اینکه روسای 
جمهوری قبلی آمریکا همگی عقلانیت 
بیشتری در روابط خارجی شان به خرج 

می دادند.
این اســتاد مجرب اقتصاد بــا توجه به 
وضعیت تحرکات دیپلماســی ایران و 
آمریکا، اظهــار امیدواری کــرد با توجه 
به اتفاق های جدید در این کشــور دوره 
ریاســت جمهوری ترامپ نیز در همین 
دوره نخست به پایان برسد و ما هم با کنار 
گذاشتن برخی اختلاف نظرهای داخلی 
بین جناحهای سیاسی، فرصت احیای 

دوباره برجام را داشته باشیم.
وی با بیان اینکه با روند کنونی و کاهش 
تولیدات کــه در نهایت منجــر به رکود 
اقتصادی و بیکاری می شود، اخذ مالیات 
از شــرکتهای تولیدی و حتی خدماتی 
تامین کننده کســری بودجه نیست و 
تنها منجر به بروز اصطکاک و فاصله بین 
دولت و بازار و متعاقب آن فشار آن بر مردم 
خواهد شد، اظهار کرد: در شرایط فعلی 
اقتصادهای ضعیف و ناتوان که مشکلات 
اقتصادی جدی حتی پیش از کرونا نیز 
داشته اند، با مشکل بزرگ و جدیدی رو به 
رو هستند؛ زیرا منابعی برای هزینه کردن 
در راستای رفع مشکلات اقتصادی کرونا 
ندارند. همچنین به دلیل اینکه سیاست 
لازم را بــرای مقابله با چنین شــرایطی 
نداشته اند، در تداوم همان سیاست های 
قبلی حتی با کمی تغییر، نتوانستند در 
کارایی اقتصادی اثر مثبت بر شــرایط 

بگذارند.
وی تصریــح کرد: کشــور ما بــه دلیل 
تحریم های طولانی مدت و تشدید آنها 
دچار مشکلات زیادی بود و با وجود کرونا 
نیز مشــکلات آن چند برابر شده است؛ 
برای اجرای هر پروژه ای ازجمله پروژه های 
اقتصادی، نیاز به منابع داریم و اگر منابع 
در دسترس نباشد، نمی توانیم پروژه ای را 
اجرایی کنیم؛ بنابراین اگر بخواهیم طرح و 
برنامه ای را برای نجات اقتصاد اجرا کنیم، 

نیاز به منابع مالی داریم.

 نگاه     

تورم 40 درصدی
مانع تحقق درآمدمالیاتی

 نوسان:هدف گذاری تورم به عنوان سیاست متعارف پولی بانک های مرکزی 
و بلکه مهم ترین سیاســت اقتصادی از دهه ۱۹۹۰ به بعد، بالاخره به  صورت 
رسمی از سوی بانک مرکزی کشور در پیش گرفته شد. این اتفاق با واکنش 
تردیدآمیز اقتصاددانان روبرو شد. برخی به آن تاختند و برخی آنرا اقدامی 
ارزشمند تلقی کردند. دکر محمود جامساز اما بر رویکرد جامعه در برابر نگاه 
آماری سخن گفت و تاکید کرد: شاید دولت در نظر داشته باشد با داده های 
ناصحیح در نهایت به نرخ اعامی ۲۲ درصد برسد. اما مهم پذیرش اجتماعی 
و اعتماد عمومی است که کوچک شدن سفره معیشت و کاهش شدید ارزش 
پول و نیز کاهش درآمدها را با گوشت و پوست و استخوان خود درک می کند. 
در این بین نقد و تحلیل سیل ثبت نام مردم در بازار بزرگ دو خودورساز بزرگ 
کشور، تورم افسارگسیخته بازار مسکن و ورود بافصل دولت به بازار سرمایه 
از موضوعات دیگری بودند که طی هفته گذشته در فضای اقتصادی کشور 

دست به دست می شد؛
تداوم رشد بورس 

خطرناک است
دکتر علینقی مشایخی گفت: تنها راه خروج کشور از رکود، عرضه سهام شرکت های 
دولتی و غیر دولتی در بورس اســت. رئیس اسبق دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه 
صنعتی شریف: تنها راه اینکه کشور را از رکود بیرون بکشیم، این است که سازمان ها و 
نهادهای وابسته به دولت و شبه دولتی ها سهام خود را در بورس عرضه کنند و پول نقد به 
دست بیاورند و در پروژه های جدید سرمایه گذاری کنند. پروژه ها در قالب شرکت سهامی 
عام یا صندوق پروژه درست شود که مردم هم ســهام آن را خریداری کنند. وی افزود: 
یک نگرانی وجود دارد که اگر بورس همینطور لجام گسیخته جلو برود و بعد معلوم شود 
شرکت هایی که قیمت سهام آنها بالا رفته نمی توانند سود تقسیم کنند، مردم به فروش 
روی بیاورند و قیمت سهام ریزش کند. آن وقت مردمی که تخصصی خرید نکرده اند، ضرر 
هنگفتی می دهند. حتی مسئله اجتماعی نیز ایجاد می کند. بورس را به صورت بلندمدت 
نگاه نکنید، همین روزها رشد بورس متوقف می شود. وقتی شاخص افت می کند شروع 

همان حرکت است.
مردم به آمارها 
اعتماد ندارند

دکتر محمود جامساز گفت: جامعه، کاری با هدف گذاری تورمی بانک مرکزی ندارد. 
این اقتصاددان اضافه کرد: نرخ تورم را می توان »هدف گذاری« کرد اما نمی شود برای 
تورم عدد و رقمی معین، اعلام کرد. چون تعیین نرخ تورم تابع فرمول های متنوعی است. 
جامساز تاکید کرد: شاید دولت در نظر داشته باشــد با داده های ناصحیح در نهایت به 
نرخ اعلامی 22 درصد برسد. اما مهم پذیرش اجتماعی و اعتماد عمومی است که چون 
کوچک شدن سفره معیشت و کاهش شدید ارزش پول و نیز کاهش درآمدها را با گوشت 
و پوست و استخوان خود درک می کند و هرگز به داده های اینچنینی اعتماد نخواهد کرد!

وی تصریح کرد: صرف نظر از این که جامعه سال ها است دیگر به این آمار و ارقام کاری 
ندارد و تورم را در مایحتاجی که نمی تواند خریداری کند و درآمدهایی که از او سلب شده 

جست وجو می کند.
حبابی در اقتصاد ایران 

وجود ندارد 
یک اقتصاددان اظهار داشت: شاخص بورس تا جایی که کاهش ارزش پول ادامه دارد، 
رشد خواهد داشت. اگر به بورس های کشــورهایی مثل آرژانتین و ونزوئلا که تورم بالا 
دارند نگاه کنیم باز همین شرایط است. طبیعی است وقتی که سهام را می خرید در واقع 

پرداختی برای افزایش ارزش دارایی ها است تا مانع کاهش ارزش پول شود.
پیمان مولوی در پاسخ به این پرسش که چرا در اکثر بازارها حباب وجود دارد، گفت: البته 
به نظرم حبابی در اقتصاد ایران وجود ندارد به عبارت دیگر وقتی اقتصاد رشد نمی کند و 
هر روز کوچکتر می شود، دارندگان نقدینگی به سمت بازارهای دیگر چنگ می اندازند و 
سعی می کنند کاهش ارزش ریال خود را حفظ کنند. بنابراین تا زمانی که ما به این نتیجه 
نرسیده ایم که بدون رشد اقتصادی نمی توان مسیر را ادامه داد و باید سیاست های تورم زا 
را کنترل کنیم، همانطور که در تمام دنیا این اتفاق افتاده است این شرایط وجود خواهد 

داشت.
چگونه می توان به 

تورم ۲۲ درصدی رسید؟
با توجه به اینکه بانک مرکزی نرخ تورم هدف یک سال آینده را 22 درصد اعلام کرد، یک 
کارشناس اقتصادی با اعتقاد به اینکه تحقق این نرخ دست یافتنی است، معتقد است که 
یکی از ملزومات مهم تحقق تورم 22 درصدی تغییر روش تامین کسری بودجه از محل 
پایه پولی به سمت انتشار اوراق است.علی سعدوندی درباره چگونگی تحقق نرخ تورم 
هدف اعلام شده از بانک مرکزی، اظهار کرد: اگر بناست که نرخ تورم کنترل شود، باید تمام 
جامعه بر روی یک نرخ خاص به توافق برسند بنابراین، بخشی از سیاست گذاری پولی 
بانک های مرکزی در دنیا این است که نرخ تورم هدف را اعلام کنند و سپس با رسیدن 
به آن نرخ، اعتبار لازم را کسب کنند؛ بدین جهت نرخ تورم اعلامی باید قابل دفاع باشد تا 
بانک مرکزی بتواند به آن نرخ برسد. وی ضمن مثبت خواندن اجرای سیاست هدفگذاری 
تورم، گفت: اگر بانک مرکزی به نرخ اعلام شده نرسد، اعتبار بانک مرکزی لطمه خواهد 

دید و هدف گذاری تورم به عکس خودش تبدیل می شود
تصمیم جدید بورسی 

در راه است 
یک عضو شورای عالی بورس با اشاره به پیشنهاد جدید برای بازار سهام، عملی شدن این 
پیشنهاد را در جهت توسعه بازار سرمایه عنوان و بیان کرد: به زودی اطلاعات بیشتری 
در این باره منتشر خواهد شد. سعید اسلامی بیدگلی در توییتی نوشته است: برای حل 
مشکل مالیاتی شرکت های متقاضی پذیررش در بورس ها، با پیگیری کانون نهادها، اتاق 
بازرگانی و بورس و طرح موضوع در شورای عالی بورس، پیشنهادی ارائه شد که با تصویب 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا مزیت مالیاتی خوبی برای شرکت هایی که در سال 
۱3۹۹ در بورس ها پذیرش بشوند، ایجاد شده است. وی سپس در کانال تلگرامی خود 
در این باره نوشت که این تصمیم در جهت توسعه بازار ســرمایه خواهد بود و به زودی 

اطلاعات بیشتری در این باره منتشر خواهد شد..

 وقتی شاخص افت می کند. . .

 نوسان:منشــأ و ریشه های اصلی 
تورم در اقتصاد ایــران چه عواملی 

است؟
برای بررســی این موضوع کــه آیا بانک 
مرکــزی می توانــد بــه هــدف تورمی 
»اعلامی« خود برســد یا خیر، ابتدا باید 
منشأ، ریشه ها و چیســتی های تورم در 
کشور را ارزیابی کرد و سپس راهکارهای 
مورد نیاز برای رســیدن بــه این »هدف 
اعلامی« را مورد تجزیه و تحلیل قرار داد. 
در ادبیات اقتصاد کلان، تــورم به دلایل 
مختلفی ایجاد می شود. اول: تورم ناشی از 
تقاضا و فشار نقدینگی است که با عنوان 
»تورم فشــار تقاضا« یا ناشی از »تقاضا« 
شناخته می شــود. نگرش سنتی به تورم 
در ایران نیز ریشــه در همیــن دیدگاه 
دارد. به گونــه ای که تــورم را کاملًا یک 
پدیده پولی و حاصل از انباشــت فزاینده 
نقدینگی فراتر از رشد تولید می داند که 
عمدتاً ناشــی از خطای سیاســتگذاری 
حاکمیــت و در رأس آن بانک مرکزی به 
وجود می آید. این دیدگاه متأسفانه بانک 
مرکزی را عامــل اصلی کنترل نقدینگی 
می داند و به نرخ بهره و نقدینگی به عنوان 
دو متغیر »برون زا« می نگرد. اما دیدگاه 
تورم فشار هزینه یا تورم از ناحیه »کاهش 
عرضه در اقتصاد«، تنها عوامل پولی مؤثر 
بر تقاضا را عامل تورم ندانسته و بر اهمیت 
عوامل غیرپولی و بخصوص ساختاری بر 
شاخص قیمت ها تأکید دارد. مانند آنچه 
در دهه ۹0 و در سال های ۱3۹۱-۱3۹2 
و همچنیــن ۱3۹۶ تاکنــون، از ناحیه 
تحریم های اقتصادی و کاهش درآمدهای 
ارزی در کنار محدودیت هــای بانکی بر 
شــاخص قیمت ها اثرگذار بوده است. اما 
نوع سومی از تورم به طور خاص در فضای 
اقتصادی کشور جاری بوده و آن ناشی از 
قدرت قیمت گذاری کارگزاران اقتصاد بر 
مبنای »هزینه فرصت ناشــی از بازدهی 
غیرمتعارف بازارهای مــوازی« در ایران 
است که من از آن به عنوان تورم ناشی از 

»قدرت اعمال حاشیه سود« نام می برم.

 نوســان:چرا در ایران در صورت 
کاهش فروش از سوی بنگاه ها، کاهش 

قیمت برای جذب هر چه بیشــتر 
نقدینگی صــورت نمی پذیرد؟ یا به 
نوعی چسبندگی های قیمتی رو به 
پایین ناشی از وجود قدرت انحصاری 

در قیمت گذاری وجود دارد؟
قاعدتاً در یک اقتصاد با شرایط دومینوی 
بزرگ بدهــکاری عوامل اقتصــادی به 
یکدیگر، بنگاه های اقتصــادی لازم می 
بینند که برای فروش محصــول خود و 
جذب نقدینگی در شــرایط رکودی، به 
کاهش قیمتی تن در دهنــد. اما در ایران 
شرایط بدین گونه نیست. اولاً بنگاه های 
اقتصادی بزرگ در ایران براحتی به انواع 
تســهیلات بانکی )تســهیلات جدید یا 
امهالی( دسترسی دارند و هیچ گونه قید 
محدودیت نقدینگی ندارند. به مکانیسم 
صنعت خودرو توجه کنید، این بنگاه ها با 
وجود هزاران میلیارد دارایی غیرمربوط، 
نه تنها به فروش آن تــن در نمی دهند، 
بلکه از شمولیت دستورالعمل »تسهیلات 
کلان« خارج شــده و همواره بــه انواع 
تسهیلات ریالی و ارزی دسترسی دارند 
در حالی کــه کیفیت خــودرو در ایران 
همواره محل مناقشه بوده است. از سویی 
هزینه های تولید آنها و ســاختار تولیدی 
آنها چنان غیرکاراست که قابلیت انعطاف 
در شرایط رکودی را نداشــته و بنابراین 
برای رسیدن به سطح مشخصی از فروش 
با وجود کاهش تولید، بر قیمت های خود 
می افزایند تا میــزان نقدینگی خود را در 
همان ســطوح قبل و حتی بیشتر حفظ 

کنند.

 نوسان:بنابراین اعتقاد دارید درکنار 
مهم ترین  )نقدینگی(،  تقاضا  فشار 
عامل رشــد تورم افزایش نرخ ارز و 

عوامل ساختاری بوده است؟
در دهه ۸0 و با وجود ثبات نرخ ارز اسمی، 
مسکن در ایران لنگر تورم بود، به گونه ای 
که تمامی فعالان اقتصادی هزینه فرصت 
)حاشیه ســود( خود را با بازدهی مسکن 
می سنجیدند، در کنار آن، فضای سودآور 
واردات ناشی از کاهش نرخ ارز حقیقی نیز 
در کنار بازار مســکن از عوامل اثرگذار بر 
تورم بود. به شرکت های تابعه بانک های 

خصوصی بنگرید، بیش از ۶۶ درصد آنها 
در دو حوزه مســکن و بازرگانی خارجی 
فعالیت داشــتند و البته همچنان دارند. 
اما در دهه ۹0 به دلیل شــوک های ارزی 
پی درپی، تورم به نوسانات نرخ ارز وابسته 
شــد. به گونه ای که از یکسو هزینه های 
تولید در ایــران بالا رفــت و این افزایش 
هزینه به مصرف کننــده منتقل گردید و 
از سویی بازدهی دارایی ها )مسکن، بورس 
و...( نیز بر مبنای بازدهی دلار ســنجیده 

می شد.

 نوسان:هم اکنون منشأ نرخ تورم در 
اقتصاد ایران چیست؟

اتفاقی که در کشــور ما در یک سال اخیر 
و به صورت دقیق تر از آبان ماه ســال ۹۸ 
افتاد، رونق بالای بورس بود که در مدت 
کوتاهی بیــش از ۱00 درصد بازدهی به 
همراه داشت. دراین شرایط سایر بازارهای 
رقیب نیز چنین بازدهی را طلب می کنند. 
این مشــکلی اســت که در اقتصاد ایران 
وجود دارد. هزینه فرصت در اقتصاد ایران 
در دهه ۸0 از طریق مسکن، در دهه ۹0 
ارز و هم اکنون با بازدهی بورس سنجیده 
می شــود. تا زمانی که ایــن بازدهی ها 
متعارف نشود، اتفاق مثبتی رخ نمی دهد. 
درواقع باید بازدهی بازارها متعادل شود. 
دراین شرایط رشــد بازدهی سایر بازارها 
باعث می شــود تا نرخ تــورم هدف قابل 
تحقق نباشــد. برای مثال مدت هاست 
که بحث می شود که نقدینگی در بورس 
تجمیع شده تا جلوی هجوم آن به سایر 
بازارها مثل خودرو و مسکن گرفته شود، 
اما مشاهده می کنیم که قیمت خودرو و 
مسکن، علی رغم گردش کمتر نقدینگی 
در آنها همچنان افزایشــی است. مجددا 
تأکید دارم که این امر یــک دلیل دارد و 
آن به دلیل »درجاتی از انحصارات و قدرت 
قیمت گذاری« از ســوی انواع کارگزاران 
اقتصاد، ظرفیت ایجاد تــورم وجود دارد 
)حتی بدون وجود توزیــع نقدینگی در 
تمام بازارها و انباشت آن در یک بازار( که 
در انتهای آن، تمامی  کارگزاران اقتصادی 
»با درصد اختلاف ناچیزی« سطح قیمت 
فروش کالا، خدمت یا دارایی خودشان را 

افزایش داده اند و به »سطح رشد قیمتی 
متوســط ســایر بازارها« می رسانند. در 
همین مســیر نقدینگی مورد نیاز هم یا 
از حجم فعلی جذب شــده یــا برای آن 
»خلق« می شــود! پس اینکــه امید به 
کاهش رشد محسوس نقدینگی و بهبود 
کیفیتش داشــته باشــیم چندان وجود 
ندارد.بــه رفتار تســهیلات دهی برخی 
بانک ها در اردیبهشت ماه همین امسال 
توجه کنید، حجم تســهیلات دهی آنها 
افزایش یافته و عمــده وام گیرندگان به 
قصد حضور در بازارهایــی با بازدهی بالا 
وام اخذ کردند و یک ماهه اصل و سود را 
به دست آوردند بدون هیچ اثر حقیقی بر 

اقتصاد!

 نوسان:دراین شرایط راهکار تحقق 
تورم هدف چیست؟

اولین راهــکار برای تحقق تــورم هدف، 
نظارت جدی بر مصارف بانک هاســت. 
باید خلق پول و تسهیلات دهی بانک ها 
تنها در راســتای تولید و اشــتغال باشد. 
در کنار راهکار اول بایــد جلوی بازدهی 
غیرمتعارف بازارها را با ابزارهای مالیاتی 
گرفت. وقتــی بازدهــی بازارها درحدود 
20 درصد باشــد، به طــور طبیعی نرخ 
تورم نیز بیــش از 22 درصد نخواهد بود. 
اگر بازدهی کنترل نشــود، نمی توان نرخ 
تورم را هم کنترل کــرد زیرا نرخ بازدهی 
غیرمتعارف خود را بر سایر نرخ های بازار 
)از جمله سود سپرده( تحمیل می کند و 
این همان درونزایی نــرخ بهره در اقتصاد 
اســت که ما در ایران از آن غافلیم. پس 
از اجــرای این دو راهــکار، بانک مرکزی 
می تواند با اســتفاده از عملیات بازار باز و 
کنترل نرخ بهره بســترهای کاهش نرخ 
تورم را فراهم کنــد. باید مصادیق هزینه 

فرصت را در اقتصاد کاهش داد.

 نوسان:شــرایط نرخ بهره در بازار 
پولی ایران چگونه است؟

در خصوص نرخ بهره در بازار پول کشور 
شــکاف بســیار زیادی وجود دارد. اگر 
بازار پولی را به صورت یــک هرم در نظر 
بگیریم، در هرم پولی )بعضاً هرم بدهی و 
در برخی اوقات هــرم دارایی در بازار پول 
یاد می شــود( بالای هرم بانک مرکزی، 
وســط هرم بانک تجــاری و پایین هرم 
اشــخاص غیربانکی قرار دارند که هریک 
با یکدیگر رابطه بدهکاری- بســتانکاری 
دارند. در حال حاضر بنا بر شرایط موجود 
و اعلام بانک مرکزی، نرخ سپرده گذاری 
بانک ها نزد بانک مرکزی ۱0 درصد و نرخ 
اســتقراض آنها تا 22درصد می رسد که 
البته با توجه به وفور ذخایر در سیســتم 
بانکی کشــور که بطرز عجیب و مبهمی 
رخ داده، نرخ استقراض بانک ها در همان 
ســطح نرخ بازار بین بانکی )اســتقراض 
بانک ها از یکدیگر( یعنی بازه ۱0 الی ۱۶ 
درصد خواهد بــود. در پایین هرم، روابط 
دردو ســطح قابل تعریف اســت. روابط 
بانک ها با مــردم و روابط مالــی مردم با 
یکدیگــر. در حال حاضــر بانک ها با نرخ 
بالای 2۴ و تا حد 2۸ درصد وام می دهند 
و با نرخ ۱0 تا ۱۸ درصد ســپرده جذب 
می کنند. امــا در پایین هــرم، مردم در 
بازار غیررســمی تا صدی ۸ تا ۸.5 قرض 
می گیرند، به عبارت دیگر نرخ بهره دراین 
بخش به ۸5 درصد می رسد! این نرخ های 
گوناگون، انفعال سیاستگذار و باج دهی به 
سپرده گذاران کلان و بانک ها را به همراه 
دارد. در بالای هرم وفور ذخایر اســت و 
در نیمه پایین هرم تنگنای مالی اکثریت 
جامعــه و اولویت ایجاد رونق و اشــتغال 

برای تمام جامعه نیست!

الزامات تحقق تورم هدف درگفت و گو با » عباس دادجوی توکلی« تشریح شد:

"تورم سازان" اقتصاد ایران
اولین راهکار برای تحقق تورم هدف، نظارت جدی بر مصارف بانک هاست

بانــک مرکــزی بــرای نخســتین بــار بــرای اجــرای سیاســت های پولــی خــود نــرخ تــورم ۲۲ 
گفت و گو

گروه  بازرگانی
درصــدی را بــرای ســال جاری هدفگــذاری کــرده اســت. ایــن درحالــی اســت کــه این شــاخص 
ــر اقتصــاد کان روی زندگــی تــک  ــن شــاخص های اقتصــادی کشــور اســت کــه عــاوه ب یکــی از مهم تری
ــه شــرایط  ــا توجــه ب ــرخ هــدف ب ــن ن ــه ای ــز تأثیــر دارد. برهمیــن اســاس، دســتیابی ب ــان نی تــک ایرانی
ــا رکــود ناشــی از شــیوع  ــا محدودیت هــای تحریــم و از ســوی دیگــر ب اقتصــاد ایــران کــه از یــک ســو ب
ــاس  ــا »عب ــو ب ــتا درگفت و گ ــن راس ــت. درهمی ــوردار اس ــادی برخ ــت زی ــت، از اهمی ــه اس ــا« مواج »کرون
دادجــوی توکلــی« اقتصــاددان و کارشــناس پولــی و بانکــی موانــع و راهکارهــای تحقــق ایــن هــدف را مــورد 

بررسی قرار داده ایم.

اقتصادانان ایران در هفته ای که گذشت؛

گار
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گفت:  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان  حمایت  سازمان  رییس  تابش،  عباس 
تولیدکنندگان یا عرضه کنندگان حق تغییر قیمت در بازار را بدون مجوز و خارج از ضابطه 
ندارند و در صورت افزایش قیمت منتظر برخورد قانوني باشند. وي افزود: افزایش قیمت هاي 
لوازم خانگي بدون انجام فرآیند ها مورد قبول نیست و بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار 
حتما ذي نفعان و متصدیان این حوزه باید امروز و فردا با همراه داشتن اسناد و مستندات لازم 
به سازمان حمایت مراجعه کنند و اگر تغییر قیمتي تایید شود، حتما اعمال خواهیم کرد.

معاون سازمان حمایت گفت: بازرسی ها در هفته جاری درباره 5 قلم کالای اولویت دار شامل 
خودرو، برنج، تیرآهن و ورق، کنجاله سویا و لوازم خانگی متمرکز شده است. سید جواد 
احمدی افزود: بر اساس اولویت بندی انجام شده، بازرسان این سازمان و سازمان های صمت 
همه ظرفیت خود را برای رصد وضعیت عرضه و قیمت برخی کالا های اساسی و ضروری 
مردم شامل خودرو، برنج، تیرآهن و ورق، کنجاله سویا و لوازم خانگی متمرکز کرده و با تعامل 

بین دستگاهی، بر فرآیند اجرایی نظارت خواهند کرد.

در امتحــان نهایی کــه در طول 
زندگــی در مدرســه و دانشــگاه 
تجربــه کردیم همیشــه تعدادی 
ســوال اجباری داشــتیم که باید 

حل می کردیم. 
خودمون هیچوقت حــق انتخاب 
ســوالاتمون رو نداشــتیم. هوش 
و توانمندی شــامل یــک رقابت 
سرســخت میشــد و برندگان این 
رقابــت کســانی بودند کــه این 
ســوالات اجباری که توسط معلم 
انتخاب شــده بود رو درست حل 

کنند.
در بازارهای مالی داســتان به کلی 
متفاوتــه. هــوش و ذکاوت جور 
دیگری تعریف میشــه. اینجا حق 
انتخاب داریم. سوالات بی شمارند 
و مــا می تونیــم به این ســوالات 
جواب بدیم یا اینکه از روشــون رد 

شیم و نادیده بگیریمشون. 
در یک بــازار کوچک مثــل بازار 
ایران هزار نمــاد و فرصت مختلف 
وجــود داره و یــک معامله گر باید 
بگرده و ســوالی رو پیــدا کنه که 

قادر به حل کردنش باشه. 
دوران  آرزوی  کــه  چیــزی 
تحصیلمون بود! فکر کنید معلمی 
به دانشجوهاش می گفت خودتون 
برید ســوالاتی که بلدیــد رو پیدا 
کنید و همون ها رو امتحان بدید!!  

اینجا هوش یعنی انتخاب درســت 
سوالات و متاســفانه مشکل اصلی 
اینه کــه ایــن کار از چیــزی که 
به نظر میــاد خیلی ســخت تره. 
انتخاب درست سوال یعنی گاهی 
اوقات باید بنشــینیم کنار و دنبال 
ســوال نگردیــم و کاری نکنیــم. 
اگــر زمانی ســهمی رو نفهمیدیم 
اجباری نیســت سمتش بریم. آدم 
عاقل نمیشینه پای سوالی که بلد 
نیســت!! خلاصه هوش مالی یعنی 

گشتن و انتخاب سوال درست.
از زاویه جدیــد به داســتان نگاه 
کنیم. ما در ایــن بازار حق انتخاب 
داریم. به جای اینکه اولین سوالی 
که دیدیم رو بدون در نظر گرفتن 
انتخاب  توانایی مــون  و  شــرایط 
کنیم گاهی باید بیشــتر بگردیم. 
مطمئنا یک گوشــه کنــاری یک 
سوال خیلی ســاده هست که ما با 
اعتماد به نفس بیشتری می تونیم 

حلش کنیم. 
تا حالا دیدید کســی اسلحه بذاره 
رو شقیقه کسی و بگه همین الان 
باید نظرتو درباره این ســهم بگی 

وگرنه… ؟

گفته می شود که سالیانه 300 میلیون 
سنگ از معادن استخراج می شود که بیش 
از نیمی از آن در جریان فرآوری از بین می 
روند و در نهایت به دلیل روش های اشتباه 
در استخراج تنها یک پنجم از سنگی که 
استخراج می شود به فرآوری می رسد. 
جایگاه ایران اما در بازار جهانی حائز اهمیت 
است. می گویند حدود ۱0میلیون از ۱50 
میلیون تن سنگ تزیینی ساختمانی که 
سالانه در جهان تولید می شود، محصول 
ایران است و اگر تولیدکنندگان ایرانی تولید 
خود را مطابق استانداردهای جهانی انجام 
می دادند سهم و جایگاه ایران به مراتب بیش 
از این مقدار بود. بزرگ ترین رقیب ایران 
در تولید و صادرات سنگ تزیینی، ترکیه 
است.  این کشور از دودهه قبل وارد این 
عرصه شده و خود را به عنوان بزرگ ترین 
صادرکننده سنگ مرمر دنیا معرفی کرده و 
ارزش بازار صادرات سنگ خود را به بیش از 

2میلیارد دلار رسانیده است. 

سرای خیار
مناسبترین مکان

تجارت  معدن،  صنعت،  سازمان  رئیس 
اندازی  راه  خصوص  در  اصفهان  استان 
بازارچه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی در 
اصفهان ، گفت: سراهای مختلفی برای این 
بازارچه در نظر گرفته شده اما سرای خیار 
در میدان امام علی )ع( یکی از مناسبترین 
مکان ها برای این منظور محسوب می شود. 
ایرج موفق برندسازی و اصلاح نظام تعرفه ای 
در سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی را 
اولویت های  و  اهداف  از  یکی  عنوان  به 
راه اندازی این بازارچه بیان کرد و افزود: هم 

اکنون امکان فعالیت نظام مند در این رشته 
وجود ندارد و افرادی که در زمینه صادرات 
و واردات سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی 
فعالیت می کنند، سر در گم هستند. وی 
همچنین با اشاره به واگذاری کمیته قوانین و 
مقررات سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی به 
استان اصفهان گفت: در این کمیته درصدد 
پیگیری برندسازی و اصلاح نظام تعرفه 
هستیم به شکلی که قیمت روی فلز توسط 
بانک مرکزی در مرکز و نمایندگان آن بانک 

در استان ها انجام شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
درصد   30 حدود  کرد:  اضافه  اصفهان 
سنگ های تزئینی این استان خام فروخته 
می شود در حالی که باید این سنگ ها بعد 
از فرآوری و ایجاد ارزش افزوده به سایر 
بیان  با  موفق  ایرج  کشورها صادر  شود. 
اینکه خام فروشی ارزش افزوده ای برای 
ما به همراه ندارد تصریح کرد: خام فروشی 
این  افزوده  ارزش  انتقال  موجب  سنگ 
صنعت به خارج از کشور شده و چنانچه 
فرآوری و جلوگیری از خام فروشی سنگ به 
صورت ویژه مورد توجه قرار گیرد، به افزایش 
پنج تا ۶ برابری ارزش افزوده و اشتغال 

منجرخواهد شد.  
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اصفهان با بیان اینکه ظرفیت تولید سالانه 
معادن استان اصفهان ۴۸ میلیون تن است، 
یادآور شد: سنگ های تزئینی، طلا، شن و 
ماسه، سنگ آهک، سنگ آهن، مس، سرب 
و روی از مهمترین محصولات و تولیدات 

معادن این استان محسوب می شود.
 وی خاطرنشان کرد:اصفهان به عنوان یکی 
از استان های با ظرفیت های بالای معدنی 

در کشور، حدود ۸۴0 معدن در حال بهره 
برداری با سرمایه گذاری بیش از ۱0 هزار 
میلیارد ریال دارد که نزدیک به ۴00 واحد 
از آن سنگ های تزئینی است.  موفق با 
بیان اینکه سال گذشته 3۴۱ میلیارد ریال 
حقوق دولتی معادن در این استان وصول 
شده است اضافه کرد: اصفهان از نظر تعداد 
معادن فعال در صدر استان ها اما از نظر 
حقوق دولتی در رده چهارم کشور جای 

گرفته است. 

پیش بینی 
اشتغال  ۲۵۰۰ نفر

عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان طلا و سنگ های قیمتی 
اصفهان گفت: به زودی بازارچه سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی با پیش بینی اشتغال 

2500 نفر در اصفهان ایجاد خواهد شد.
ابراهیم حبیب الهی با بیان اینکه از حدود 
بررسی  بر  مبنی  پیش طرحی  دو سال 
توانمندی اصفهان در زمینه معادن، تراش و 
فروش سنگ های قیمتی از سوی معاونت 
توسعه ایمیدرو  مطرح و بیش از ۱5 جلسه 
در این باره برگزار شد، اظهار کرد: طی 
جلساتی که با انجمن ها و تشکل ها، اتحادیه 
صنایع دستی، اداره فنی و حرفه ای، سازمان 
میراث فرهنگی و صنایع دستی، اتحادیه 
و انجمن طلا و همچنین انجمن صنایع 
دستی برگزار شد، معایب، محاسن و نقاط 
ضعف و قوت این موضوع بررسی و نتایج آن 
به نماینده سازمان ایمیدرو انتقال داده شد. 
وی ادامه داد: ایمیدرو با توجه به همدلی و 
تعامل گروه ها، سازمان ها و انجمن های 
تشکیل  دستور  اصفهان،  در  خصوصی 

کنسرسیوم و بازارچه توانمندی مربوط به 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی را صادر 

کرد.
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان طلا و سنگ های قیمتی 
اصفهان تاکید کرد: رویکرد معاون اقتصادی 
استاندار اصفهان نیز با توجه به فعال کردن 
بخش خصوصی استان، مثبت بود که اکنون 
به منظور تسهیل موانع بر سر راه همکاری 
می کنند.  وی بابیان اینکه اصفهان، از لحاظ 
تعداد تراشنده سنگ قیمتی و مصرف در 
رتبه دوم کشور قرار دارد، توضیح داد: البته 
این شامل تمام کارگاه های طلاسازی و 
نقره سازی و همچنین بخش فیروزه کوبی 

می شود.
حبیب الهی با بیان اینکه شهرهای دیگر 
به طور عملی در این زمینه فعالیتی نکرده 
اند، تصریح کرد: تشکیل این بازارچه در 
اصفهان از لحاظ استراتژیکی ۷5 درصد 
درصد   25 که  دارد  فیزیکی  پیشرفت 
بقیه مربوط به عقدتفاهم نامه و  قرارداد با 
شهرداری برای تعیین محل بازارچه است. 
وی، هدف اصلی کنسیرسیوم را صادرات و 
واردات محصولات به صورت قانونی اعلام 
کرد و گفت: حجم زیادی از سنگ های 
قیمتی به صورت قاچاق وارد کشور می 
شود که اصلاً مورد نیازمان نیست، از سوی 
دیگر حجم بالای سنگ های مورد نیاز 
نیز به صورت قاچاق وارد کشور می شود. 
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان طلا و سنگ های قیمتی 
اصفهان تاکید کرد: به طور قطع ایجاد این 
کنسرسیوم، موجب ایجاد بستری قانونی 
برای واردات و صادرات خواهد شد. وی با 
بیان اینکه هنرهایی خفته در تراش سنگ 
و حجم تراشی وجود دارد که عملی نشده و 
دیده نشده است، اظهار کرد: هدف نخست 
این بازارچه آموزش و بروزرسانی و هدف 
دوم آن داشتن مکانی برای تولیدکنندگان 
برای  قیمتی  سنگ  صادرکنندگان  و 
صادرات به کشورهای خارجی است، چراکه 
محصولات ما از همان استخراج سنگ در 

معادن تا تراش آنها در ایران تولید می شود.
اینکه در بستر  یادآوری  با  الهی  حبیب 
کرد:  تصریح  داریم،  معضلاتی  آموزش 
های  سنگ  حوزه  فعالان  تمام  تجمیع 
قیمتی در یک محل، باعث ایجاد رقابت 
با  کنسرسیومی  همچنین  شد،  خواهد 
موضوع  برای  تواند  می  نظارتی  رویکرد 
به گفته عضو  صادرات وارد عمل شود. 
و  تولیدکنندگان  انجمن  مدیره  هیئت 
صادرکنندگان طلا و سنگ های قیمتی 
اصفهان، هدف دیگر این کنسرسیوم، فعال 
کردن بخش روستایی و سرپرست خانوارها، 
بهزیستی و مناطق محروم در پروژه تولید 
است و قرار است بعد از فعال شدن هر 
واحد در کنسرسیوم، حداقل ۱0 شغل را 
در مناطق روستایی و محروم ایجاد کند و 
موجب اشتغال 2500 نفر طی پنج سال 

شود.

رویکرد تازه  به سنگ های تزیینی 

۵ کالا در اولویت سازمان بازرسی افزایش قیمت لوازم خانگي غیرقانوني است
 گزارش

بازارچه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی در اصفهان راه اندازی می شود ؛  بازار

انتخاب 
سوال!

پروتکل های بهداشتی در روزهای کرونایی به کمک صادرات کشور آمدند و 
از توقف طولانی مدت مبادله کالا با کشورهای همسایه و همچنین طرف های 
تجاری غیر هم مرز جلوگیری کردند. با این حال، شــرایط خاص برخی از 
همسایه ها مسائلی را برای صادرکنندگان به دنبال داشت. ترکمنستان مسیر 
ورودی از ایران را بهداشتی نمی دانســت، ترکیه به صادرات از مسیرهای 
جاده ای رضایت نمی داد و تغییر دولت در عراق موجب شد مبادله کالا با بخش 

عربی عراق به تعویق بیفتد.
در روزهای ابتدایی شیوع کرونا در منطقه، کشورهای همسایه برای جلوگیری از انتقال 
ویروس از ایــران، به طور موقت مرزهای خــود را به  روی تجــار، محموله های صادراتی 
و مسافران ایرانی بستند. با این حال، در همان روزهای ابتدایی و با استقرار گروه هایی که 
از طرف وزارت بهداشت در پایانه های مرزی مستقر شدند، این ممنوعیت تردد در زمینه 
مبادلات کالا برداشته و تجارت خارجی از ســر گرفته شد. پروتکل های بهداشتی حوزه 
تجارت خارجی نقش مهمی در ادامه روند صادرات کشــور داشتند. سخنگوی گمرک 
کشور از دستورالعمل هایی گفت که مانع توقف صادرات کشور در روزهای شیوع و گسترش 
ویروس کرونا شــدند. وی همچنین از بازگشایی مرز ترکمنســتان در روزهای آینده و 
افزایش 22 درصدی واردات از مسیر دریایی نسبت به دو ماه ابتدایی سال گذشته خبر داد.

سید روح الله لطیفی، گفت: در رابطه با پروتکل های بهداشتی در حوزه تجارت خارجی، 
فرمول های مختلفی وجود دارد. یک دســته از این پروتکل هــا در حوزه بین المللی و 
هماهنگ با گمرک های دنیا یعنی ۱۸0 کشــور عضو ســازمان جهانــی گمرک یا 
WCO دنبال می شوند. این سازمان پیش از این در چند موضوع مشابه وارد شده بود. 
همه گیری سارس، ابولا و آنفولانزای حاد پرندگان چند بیماری بودند که در ابتدای قرن 
2۱ در دنیا شیوع پیدا کردند و سازمان جهانی گمرک با اجرای پروتکل های بهداشتی 
و اســتانداردهای تعیین شــده، به دنبال عدم توقف روال تجاری دنیا، حفظ سلامت 
مصرف کنندگان و افرادی که در فرآیند تجارت قرار دارند، بود. وی افزود: دسته بندی 
دیگری که در زمینه پروتکل های بهداشــتی حوزه تجارت خارجی قابل طرح است، 
پروتکل های دوجانبه بین کشورهاست. ما با هر کشور، بر اساس مختصات جغرافیایی، 
شرایط فرهنگی و امکانات بهداشتی به طور مجزا به دنبال پیاده سازی دستورالعمل های 
بهداشتی هستیم.سخنگوی گمرک تصریح کرد: این دستورالعمل ها به این سؤالات 
پاسخ می دهند که چه کالاهایی ضدعفونی شوند؟ چه کالاهایی از تونل های ضدعفونی 
عبور کنند؟ دوز مواد ضدعفونی کننده چه میزان باشد؟ رانندگان چه مشخصاتی داشته 
باشند؟ حرارت سنجی چگونه باشد؟ و حمل کالا از چه مسیرهایی انجام شود؟ پاسخ 
سوالاتی مانند اینها جزو مواردی است که بین دو کشور مورد تفاهم قرار می گیرد و دو 

طرف با این توافق استانداردهایی را تنظیم می کنند. 
وی به بازگشایی مرز زمینی ترکمنســتان ظرف روزهای آینده اشــاره کرد و گفت: 
تجارت خارجی از طریق هر کدام از مرزهای کشور، مسائل خاص خود را دارد. رعایت 
پروتکل های بهداشتی در هر استان با نظارت دانشــگاه علوم پزشکی همان استان و 
متناسب با امکانات آن در حال پیگیری است. تنها در مرز ترکمنستان توقف موقتی وجود 

دارد که تا چند روز آینده برطرف و بازگشایی خواهد شد.
وی افزود: در توافق با ترکمنستان، دســتورالعمل های خاصی مد نظر قرار گرفته است. 
ضدعفونی کردن، مسیر تردد جداگانه و استراحتگاه های جداگانه برای رانندگان کامیون ها 
از جمله این موارد هستند. همچنین تیم های وزارت بهداشت هم در مسیر ریلی و هم در 
مسیر جاده ای ترکمنستان استقرار دارند. یکی از مسائل تجارت با ترکمنستان، پل ورودی 
در سرخس بود که در ارزیابی های طرف مقابل، به عنوان مسیر بهداشتی تلقی نمی شد، اما 

اکنون در حال بازسازی است.
او تاکید کرد:  در بحث مبادله کالا با ترکیه به دلیل حساسیت های بالایی که وجود دارد، در 
حال حاضر هر دو رویه صادرات و واردات از طریق مسیر ریلی دنبال می شود که موضوع 
انتقال انسانی ویروس کرونا را کاهش می دهد. ضدعفونی کردن کلیه واگن ها و پلمپ های 
الکترونیکی به ما کمک کرد که صادرات به ترکیه را ادامه دهیم. البته ما به ترکیه اعلام 
آمادگی کردیم که می توانیم از طریق وزارت بهداشت برای تمامی افرادی که به صورت 

زمینی از مرز عبور می کنند، کارت سلامت صادر کنیم.
وی در مورد صادرات در مرزهای جنوبی مانند پاکستان و عراق نیز گفت: در حال حاضر 
با اینکه صادرات از طریق مرزهای زمینی در حال انجام است، اما یکی از مسائل این است 
که طرف های مقابل از ترس شیوع کرونا، فشارهایی را احساس می کنند و نگرانی هایی 
دارند. ایران در مقایسه با طرف ها تجاری که با آنها مرز زمینی دارد، از نظر ساختاری متفاوت 
است. ما کشور یکپارچه ای هستیم، اما کشورهای همسایه به لحاظ قومیت های چندگانه و 
ساختار سیاسی متفاوتی که نسبت به ما دارند، نگرانی هایی در رابطه با روال تجارت مرزی 
خود احساس می کنند. وی اضافه کرد: به عنوان مثال، در جنوب شرق کشور با بلوچستان 
پاکستان هم مرز هستیم که به صورت خودمختار نسبت به دولت مرکزی اداره می شود. 
این منطقه با وجود اینکه حدود یک سوم مساحت پاکستان را تشکیل می دهد، به دلیل 
بیابانی بودن از تراکم جمعیت پایینی برخوردار است. با این حال، با اجرای این پروتکل های 
بهداشتی به صورت یک روز در میان روزانه بین ۱30 تا ۱50 کامیون صادرات کالا از طریق 

این مرز به پاکستان انجام می شود.

پروتکل های بهداشتی
و صادرات در مرزهای ایران

بـر اسـاس اطاعـات و آمار پراکنده ای که وجـود دارد حدود ۲۵ تـا ۳۰ درصد از معادن سـنگ تزیینی ایران، 
در اسـتان اصفهـان فعـال و در حال بهره برداری هسـتند و در واقع شـدن این اسـتان در میانه فـات ایران، 
زمینه مسـاعدی را برای سـرمایه گـذاری در بخش های مختلف صنعتـی از جمله معدن فراهم آورده اسـت. 
حـالا سـازمان توسـعه و نوسـازی معـادن و صنایع معدنی ایـران با رویکردی تازه  به سـنگ هـای تزیینی سـعی دارد تا این 
بـازار را بـه منبع قابـل توجهی برای ورود ارز به کشـور مبدل کنـد. صنعتی بکر و پابرجـا که می تواند زمینه اشـتغال فراوان 

و ارزآوری بالایی را برای اسـتان و کشـور فراهم سـازد؛

گزارش

گروه  صنعت

 نوسان: ســخنگوی ســتاد آزادســازی سهام 
عدالت گفت: افرادی که برای فروش ســهام عدالت 
به کارگزاری ها مراجعه می کنند، می توانند ســهام 
هر یک از شــرکت ها را تا 30 درصــد انتخاب کرده 
و بفروشــند اما افرادی که از طریق بانک نســبت به 
فروش اقدام می کنند نیازی به کد بورسی ندارند و با 
کد ملی 30 درصد از ارزش ســهام خود را بدون تعیین نوع سهام و به انتخاب 
بانک می فروشند. حسین فهیمی با اشاره به آغاز فرآیند فروش سهام عدالت 
از طریق بانک ها، اظهار کرد: مشمولان سهام عدالت می توانند پس از انتخاب 
روش مستقیم برای مدیریت سهام خود، با مراجعه به بانک ها 30 درصد سهام 
خود را بفروشند، البته سهامدار در تعیین 30 درصد نقشی ندارد و انتخاب آن 
برعهده بانک است. به گفته وی، زمانی که فرد برای فروش سهام خود مراجعه 

می کند نیازی به ارائه کد بورسی ندارد. 

 نوسان: معاون توسعه شرکت مواد معدنی ایران گفت:  
هفته گذشته مجوز نخستین مجتمع گردشگری معدنی 
کشور در استان زنجان از سوی وزارت میراث فرهنگی 
صادر و در آینده نزدیک این مجتمــع معدنی پذیرای 
علاقه مندان و بازدیدکنندگان خواهد شد. خدایار کریم 
نژاد، افزود: جاذبه های گردشگری مجتمع های معدنی 
پتاس خور و بیابانک، سرب نخلک، زغالسنگ البرز مرکزی و سرب و روی انگوران 
هر ماه در این کمیته پایش می شــود و هدف از اجرای طرح گردشــگری توسط 
ایمپاسکو در مناطق معدنی کمک به افزایش اشــتغال بومیان منطقه و افزایش 
رونق اقتصادی آنهاست.وی اظهار داشــت: از جمله مواردی که جذابیت خاصی 
برای مردم دارد، مشاهده معادن روباز و زیرزمینی، روش های اکتشاف و استخراج 
آنها، تونل زیرزمینی، معدن تراورتن، ماشــین آلات معدنی مورد اســتفاده برای 
استخراج معادن، مشاهده انواع کانی ها و سنگ ها به ویژه سنگ های قیمتی است

 نوســان: حدود یک میلیون و ۱۱3 هزار فقره 
چک بــه ارزش حدود ۱3۱ هــزار میلیارد ریال 
در فروردین ۹۹ در کل کشــور برگشــت خورد 
که نســبت به ماه قبل از نظر تعــداد ۷.۴ درصد 
افزایش و از نظر مبلغ 2۶ درصد کاهش داشــته 
است. براساس تازه ترین آمار بانک مرکزی، ۱۸.3 
درصد از تعداد کل چک های مبادله شــده در فروردین ماه، برگشــت 
خورده است. حدود ۶ میلیون و ۱00 هزار فقـــره چک به ارزشی بیش 
از ۶52 هزار میلیارد ریال در فروردین ماه ۹۹ در کل کشـور مبادله شد 
که نســبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 3۶ درصد و 5۶.۴ 
درصد کاهش داشته است.  در ماه مورد گزارش در استان تهران حدود 
یک میلیون و ۸00 هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر 30۶ هزار میلیارد 

ریال مبادله شد.

 نوسان: رئیس کل بانک مرکــزی با ارسال نامه ای 
به رئیس اتاق ایران اعــلام کرد کلیه صادرکنندگان 
تا پایان تیرماه ســال جاری مهلت دارند نســبت به 
ایفای تعهــدات ارزی صادراتی ســال ۱3۹۸ اقدام 
کنند. عبدالناصر همتی رئیــس کل بانک مرکزی 
با ارسال نامه ای به غلامحسین شــافعی اعلام کرد 
که صادرکنندگان به منظور بهره مندی از مشــوق ها و خدمات دستگاه های 
اجرایی، ســازمان ها و نهادهای ذیربط، تا تاریخ اعلام شده باید تعهدات ارزی 
سال قبل خود را ایفا کنند. نامه همتی در پاسخ به نامه ۹ اردیبهشت شافعی 
درباره این موضوع ارسال شده اســت. رئیس اتاق ایران در آن نامه خطاب به 
همتی نوشــته بود: حذف تعدیل 20 درصدی برای صادرات سال های ۹۸ و 
۹۹ را بر خلاف رایزنی های صورت گرفته اعلام کرد و تأکید داشت این اقدام 

موجب ضرر هنگفت صادرکنندگان می شود.

اعلام جزئیات نحوه فروش سهام عدالتاعلام مهلت ایفای تعهدات ارزی صادراتی 98رشد ۷.۴ درصدی تعداد چک های برگشتیانگوران مجوز گردشگری گرفت
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گزارش

  گفت و گو

 نوسان : بدون شک یکی از مهمترین 
تصمیمات معاون معدنی وزارت صمت در 
هر سال، تعیین قیمت کنسانتره، گندله و 
آهن اسفنجی است. پس از گذشت دو ماه 
از جلسۀ تنظیم بازار که به همین منظور 
به میزبانی معاونت معدنی وزارت صمت 
برگزار شــد، به نظر میرسد در روزهای 
آتی شاهد اعام نهایی قیمت کنسانتره، 
گندله و آهن اسفنجی خواهیم بود. معاون 
خرید فولاد مبارکه معتقد است: هرگونه 
تصمیم غیر کارشناسی در التهاب بازار 
محصولات فولادی مؤثر اســت. جهت 
اطاع از آخرین تحــولات این حوزه با 
مهندس رضا یزدخواستی معاون خرید 
شرکت فولاد مبارکه گفت وگویی انجام 

داده ایم که می خوانید؛ 

 در روزهای اخیر پیشنهادهای زیادی 
برای تعیین قیمت مطرح شده بود، به نظر 
شما جمع بندی کلی وزارت صمت در این 

باره چه خواهد بود؟
در دو ماه اخیر، کارشناسان حوزۀ فولاد 
و معدن، نظرات خــود را دربارۀ قیمت 
گذاری مطــرح کرده انــد و این یکی از 
مزیت های این دوره بر دوره های دیگر 
بوده است. فرصتی که معاونت معدنی 
وزارت صمت برای بررســی انجمن ها 
و کارشناســان تخصیص داد، شفافیت 
بیشتری در مدل های محاسبۀ قیمت 
ایجاد کرد. قطعا تصمیمــی که وزارت 
صمــت در ایــن دوره خواهــد گرفت 
کارشناســی تر خواهد بــود و جوانب 

مختلف موضوع را رعایت خواهد کرد.
 مدل پیشنهادی شرکت فولاد مبارکه 
برای تعیین قیمت کنسانتره و گندله چه 

خواهد بود؟
فولاد مبارکه خود را پایبند به تصمیمات 
کارشناســی و فنی می داند و هرگونه 
تصمیم غیرکارشناسی را در التهاب بازار 
محصولات فولادی مؤثر قلمداد می کند. 
این شرکت بهترین مدل تعیین قیمت 
را قیمت گذاری بر مبنای توزیع ســود 
عادلانه براساس هزینۀ سرمایه گذاری 

می داند.
 آیا براساس این مدل شاهد افزایش در 
قیمت کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی 

خواهیم بود؟
بررســی کارشناسان نشــان می دهد 
افزایش قیمت در ســال ۹۹ هیچگونه 
توجیهی ندارد، از این رو فولاد مبارکه با 

هرگونه افزایش قیمت مخالف است.
 وضعیت کسری کنسانتره و گندله در 

بازار را چگونه ارزیابی می کنید؟
کســری کنســانتره و گندلــه برای 
فولادسازان در ســال ۹۹ قطعی است. 
در جدول توزیع مواد سال ۹۹، 3 میلیون 
کسری کنســانتره وجود دارد که تا ۶ 
میلیون قابل افزایش است و تأمین گندلۀ 
فولادسازان هم با توجه به عدم راه اندازی 
واحدهای جدید گندله سازی با    اما   و   

اگر   همراه است.
 راه حل جبران این کسری را چه می 

دانید؟
امسال سال جهش تولید است و مدیریت 
کسری مواد اولیه فولادسازان قطعا در 
جهش تولید مؤثر خواهد بود. معاونت 
معدنی وزارت صمــت در مدیریت بازار 
آهن اســفنجی تدبیری اندیشــید و 
دلالان را    از   بــازار حذف کــرد. در این 
روش تولیدکننده متعهد است محصول 
خود را به تولیدکنندۀ موجود در زنجیره 
عرضه کند. این تدبیر قطعــا باید برای 
کنســانتره و گندله هم اجرایی شود تا 
ضمن مدیریت بــازار، از حداکثر مواد 

موجود در زنجیره استفاده گردد.

تصمیم غیر کارشناسی
عامل التهاب بازار

industry

 طی یک ماه گذشته سهام فولادمبارکه 
در بازار سرمایه نوسان بسیاری را تجربه 
کرده، علل اصلی نوسان سهام فولاد را 

در چه می دانید؟
بازار سرمایه طی 3 ماه گذشته شرایط خاصی 
را شاهد بود؛ درحالی که در دوران کرونا تمام 
بورس های دنیا سقوط کردند و با نوسان های 
منفی پیاپی مواجه بودند، اما بازار سرمایه در 
ایران مثبت شد؛ بخشی از این امر به دلیل 
رشد نرخ دلار و تاثیر آن بر دارایی شرکت ها 
بود و بخش دیگر این امر به دلیل هیجانات و 
نقدینگی 2500هزار میلیارد تومانی است که 
به هر جهتی سوق داده شود با هیجان همراه 

می شود.
در مجموع افزایش ارزش سهام پارامترهایی 
دارد؛ اما طی روز های اخیر در مجموع بازار 
سهام با افت و خیزهای غیر منطقی روبه رو 
بود و در برخی نمادها نوسان ارزش سهام 
برخوردار  علمی  و  منطقی  چارچوب  از 
نیست،از این رو کاهش ارزش سهام دلیل 
از  فولادمبارکه  سهام  نیست.  فولاد  ضعف 
جمله سهام باثبات و بنیادی بازار سرمایه 
آرامش  از  همواره  آن  خریداران  که  است 
ویژه ای  نگرانی  جای  و  برخوردارند  خیال 
برای سهامداران وجود ندارد. ناگفته نماند  

هر چند که ابطال پیاپی معاملات محصولات 
بازار سهام  در بورس کالا بر روند معاملات 
بی تاثیر نبوده اما خوشبختانه با تغییر رویکرد 
وزارت صمت مبنی بر حمایت از واحدهای 
صنعتی و معدنی ثبات به این بازار بازگشت؛ 
به گونه ای که در پی رویکرد مثبت وزارت 
صمت چهارشنبه گذشته از میزان 2۷0 هزار 
تن عرضه ما فقط 20 هزار تن معامله مربوط به 

ورق سرد ابطال شد.
در راستای حمایت وزارت صمت از واحدهای 
محدودیت  همچنین  معدنی  و  صنعتی 
صادرات برای کل زنجیره فولاد برداشته شد 
و اصلاح سامانه بهین یاب مورد تایید قرار 
گرفت و قرار است اقدامات کارشناسی آن از 
هفته آینده شروع شود؛ این اتفاقات، علامت 
مثبتی است که حاکی از حرکت بازار به سوی 
رفتار کارشناسی و منطقی است. این شرایط 
موجب می شود علاوه بر عرضه های مناسب 
از سوی ما، نظر دولت در زمینه قیمت منطقی 
ورق برای مصرف کننده تامین شود و همچنین 
مصرف کننده نهایی هم بتواند کالای خود را با 

قیمت مناسب تامین کند. 
ویژه  افزایش  اینکه  توجه  جالب  نکته 
قیمت ها در زمانی اتفاق افتاد که معاملات 
ما در بورس کالا ابطال می شد و همچنین 

با مشکلاتی از جمله شیوع ویروس کرونا، 
فعالیت های  وکاهش  نوروز  تعطیلات 
اقتصادی در ماه رمضان مواجه بودیم. بنابراین 
در مجموع افزایش ارزش سهام در بازار از 
برخوردار  کارشناسی  و  منطقی  چارچوب 
نبود و کاهش آن هم از هیجانات بازار پیروی 
پی  در  پی  ابطال  تنها  رو  این  از  می کرد، 
معاملات در بورس کالا بر نوسان ارزش سهام 

تاثیر گذار نبود. 

سهام عدالت  آزاد سازی  به  توجه  با   
که شامل بخشی از سهام مبارکه هم 
می شود چه توصیه ای به سهامداران تازه 

وارد به این سهم دارید؟
به  نفر  میلیون   ۱0 برآوردها  براساس   
سهامداران ما اضافه خواهند شد که از اقشار 
کم برخوردار جامعه هستند؛ در این شرایط 
از سهامداران درخواست می کنیم نسبت به 
عرضه سهام خود با هیجان و عجله اقدام نکنند 
و نسبت به ایجاد هرگونه تغییر در سهام خود 
اندکی صبر کنند تا وضعیت بازار بهتر شود، 
زیرا به علت هیجانات در بازار امکان دارد ارزش 
افزوده و حاشیه سود خوب خود را از دست 
بدهند. بهتر است دراین زمینه سهامداران از 
مشاوره کارگزاران و شرکت های سبدگردان 

در بورس و مشاوره های کارشناسی استفاده 
کنند. سهام شرکت های بزرگ نظیر مبارکه، 
پتروشیمی ها و معدنی ها از پشتوانه و ثبات 
برخوردارند و از هیجاناتی که به لحاظ سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی در بازار ایجاد می شوند، 
تاثیر زیادی نمی گیرند؛ از این رو با توجه به روند 
رو به رشد حاشیه سود این شرکت با حفظ این 
سهام ارزشمند در پرتفوی خود در بلند مدت 
از منافع این سهام منتفع شوند. در همین 
فرصت،ضمن خوشامدگویی به سهامداران 
جدید مبارکه، به آنها می گویم که یقین داشته 
باشند که مدیران، مهندسان و تکنسین ها در 
فولادمبارکه با تمام توان و قدرت از ثروت و 

سرمایه آنها حفاظت خواهند کرد.

   با توجه به آزاد شدن صادرات برای کل 
زنجیره فولاد، فرصت های فولادمبارکه 
را  صادراتی  بازارهای  در  حضور  برای 

چگونه می بینید؟
با توجه به دارا بودن استاندارد های اروپا برای 
محصولات فولادمبارکه و همچنین عدم تولید 
رقبا در اروپا و برخی از کشورها به علت کرونا، 
پیش بینی می شود به رغم مشکلات ناشی از 
تحریم،  این شرکت بتواند صادرات خوبی را 
امسال تجربه کند. تمام تلاش ما حفظ سهم 
سال گذشته از صادرات محصولات است و در 
راستای حمایت از اقتصاد کشور حتی افزایش 

صادرات نیز در برنامه مبارکه قراردارد.

  از جمله شعارهای مطرح شده از سوی 
اولیه  مواد  از  ثروت  »خلق  مسوولان 
معدنی جایگزین اقتصاد متکی به نفت« 
است، فولادمبارکه چه نقشی در این 

زمینه می تواند ایفا کند؟
معدن و صنایع معدنی ازجمله صنایعی است 
بازار نفت،  که می تواند در زمان کم رونقی 
نقش آفرین باشد و بخشی از ارزهای موردنیاز 
دولت را برای کشور تامین کند؛ در شرایط 
فولادی  ورق های  تامین  توانایی  کنونی، 
موردنیاز صنایع نفت و گاز و خودروسازی 
در کشور وجود دارد، به طوری که این بخش 
از نیاز داخلی که منجر به ارزبری هم می شد، 
به واسطه صنایع داخلی تامین می شود.  در این 
میان تکمیل زنجیره ارزش ازجمله اقداماتی 
است که نه تنها مورد تاکید دولت در سال های 
گذشته بوده، بلکه صنایع معدنی و ازجمله 
فولادسازان بزرگ نیز به این سمت حرکت 
کرده و رکورددار اجرای طرح هایی شده اند 
که می تواند علاوه بر اشتغال زایی و رونق تولید 
داخلی، زمینه ساز ارزآوری برای کشور باشد. 
در واقع، تکمیل زنجیره های ارزش در صنعت 
فولاد ازجمله راهکارهایی است که می تواند 
منجر به جهش تولید و رونق هرچه بیشتر 

صنایع معدنی کشور شود.

ــذاری در  ــش تاثیرگ ــور، نق ــادی کش ــای اقتص ــن بنگاه ه ــی از بزرگ تری ــوان یک ــه به عن فولادمبارک
گفت و گو

گروه صنعت
ــرای ذی نفعــان و اقتصــاد کشــور داشــته اســت. ایــن  تولیــد، اشــتغال زایی و ایجــاد ارزش افــزوده ب
گــروه ســال گذشــته به رغــم همــه تحریم هــا و محدودیت هــا، بــه تولیــد ۶ میلیــون و ۴۵۳ هــزار تــن کاف گــرم و 
فــروش ۷ میلیــون و ۵8۰ هــزار تــن محصــول بــه ارزش ۳۹۱ هــزار میلیــارد ریــال دســت یافــت. همچنیــن گــروه 
ــه کســب رکوردهــای  ــاه ابتدایــی ســال ۹۹ در ســالی کــه جهــش تولیــد نام گــذاری شــده ب فولادمبارکــه در دو م
ــن  ــاد« ضم ــا »دنیای اقتص ــو ب ــه در گفت وگ ــل فولادمبارک ــان مدیرعام ــا عظیمی ــت. حمیدرض ــت یاف ــدد دس متع
ــه  تشــریح دســتاوردهای ایــن گــروه در ســال گذشــته، از طرح هــا و برنامه هــای آینــده فولادمبارکــه می گویــد و ب
ســهامداران خــود اطمینــان می دهــد کــه نوســانات ســهام ایــن شــرکت در بــازار، ناشــی از هیجانــات ناشــی از هجوم 

نقدینگی است و اساس منطقی ندارد. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

حرکت بازار سهام به سمت آرامش

مجمع عمومی عادی سالانۀ شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با حضور سهامداران، 
اعضای هیئت مدیره، حسابرس و بازرس قانونی این شرکت برگزار شد. اصغر اسماعیلی 
مدیرعامل شرکت ضمن ارائۀ گزارش هیئت مدیره به مجمع، از حمایتهای بی دریغ مدیرعامل 
گروه فولاد مبارکه، سهامداران و هیئت مدیره شرکت قدردانی کرد. شایان ذکر است با رشد 
۱۴2 درصدی سود خالص این شرکت در سال ۹۸ زیان انباشته سال های قبل پوشش داده 
شد و با موافقت سهامداران به ازای هر سهم مبلغ ۱00 ریال سود بین سهامداران تقسیم گردید.

در مجمع عمومی عادی سالانۀ صاحبان سهام شرکت فولاد امیرکبیر کاشان و با حضور 
حداکثری سهامداران، تقسیم سود ۱۶0 تومانی به ازای هر سهم و جایگزینی شرکت توسعۀ 
معادن و فلزات با شرکت پرشین بتن مقاوم گیلان به تصویب رسید. شهرام عالیوند مدیرعامل 
شرکت فولاد امیرکبیر کاشان نیز در این مجمع به افزایش سهام شناور شرکت از ۱0 درصد در 
سال گذشته به 25 درصد در سال جاری اشاره کرد و گفت: این امر نقش مؤثری در روند تولید 

و ارزش سهام دارد.

تقسیم سود 160 تومانی در فولاد امیرکبیر رشد 142 درصدی سود خالص شرکت ورق خودرو 

سهام فولادمبارکه از جمله سهام باثبات و بنیادی بازار سرمایه است

مدیرعامل فولاد مبارکه پیش بینی کرد:

با همت فولاد مبارکه و دانشگاه تهران به انجام رسید؛

کلنگ احداث »مرکز نوآوری تحول دیجیتال در فولاد« روز سه شنبه 
۱۳ خردادماه با همت شرکت فولاد مبارکۀ اصفهان و دانشگاه تهران 
در پارک علم و فناوری دانشگاه تهران به زمین زده شد تا در تقویم 
توسعۀ فناوری ایران این روز به عنوان نقطۀ عطفی در تحول صنعت 
فولاد کشور به ثبت رسیده باشد. به گزارش نوسان به نقل از خبرنگار 
فولاد، این مراسم با حضور دکتر خداداد غریب پور معاون وزیر صمت 
و رئیس هیئت عامل ایمیدرو، مهندس عظیمیان مدیرعامل گروه فولاد 
مبارکه، دکتر نیلی رئیس دانشگاه تهران و دکتر سعید زرندی معاون علم 

و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شد.

یک رخداد مهم در صنعت فولاد
معاون وزیر صمت در این مراسم، با تشکر از شرکت فولاد مبارکه و دانشگاه تهران 
گفت: یکی از راه هایی که دانشگاه را با صنعت آشتی می دهد نهادسازی است و 

صنعت نیز باید احساس نیاز کند. امروز شاهد یک رخداد مهم در صنعت هستیم.
غریب پور اظهار کرد: فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین فولادساز کشور از معدن تا 
محصول نهایی را در زنجیرۀ خود دارد و می تواند در این مسیر بسیار مؤثر باشد. 
رئیس هیئت عامل ایمیدرو افزود: این یک اتفاق کم نظیر است تا ایده های گروه 

های کوچک جمع آوری، و توسط فولاد مبارکه در صنعت اعمال شود. 

فواید احداث این مرکز 
متوجه سهامداران شرکت است

در ادامۀ این آئین مدیرعامل فولاد مبارکۀ اصفهان نیز گفت: این شرکت قصد دارد 
نسل جدید فناوری را در فرایندهای تولیدی خود پیاده سازی کند. حمیدرضا 
عظیمیان تصریح کرد: فولاد مبارکه با کمک فناوری به سمت کارخانۀ هوشمند 

حرکت می کند.
وی با اشاره به این مطلب که ما در تولید فولاد خام از دنیا عقب نیستیم، اما در 
تولید ورق های عریض و خاص کمی از دنیا عقب مانده ایم، اظهار داشت: امروز دنیا 
در صنعت خودروسازی به دنبال ورق هایی با استحکام بالا و وزن کم است، زیرا 
استفاده از این نوع محصول، کاهش مصرف بنزین، بهبود شرایط محیط زیست و 
جلوگیری از آلودگی و امنیت سرنشینان خودرو را به دنبال دارد و ما در این مورد 
کمی از دنیا جا مانده ایم. مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه برای 
دستیابی به مراحل بالاتر رشد و توسعه باید در زمینۀ فناوری روز دنیا نیز خود را 
به روز کنیم ادامه داد: از این رو فولاد مبارکه در نظر دارد نسل جدید فناوری را 

پیاده کند.
به گفتۀ عظیمیان، فواید احداث این مرکز در فاز اول متوجه سهامداران شرکت 
است که از بهره وری و افزایش سود سهام استفاده می کنند. وی افزود: مرکز 
نوآوری تحول دیجیتال در فولاد با همکاری دانشگاه تهران و مشارکت معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری و فولاد مبارکه احداث خواهد شد. امیدوارم در 

آیندۀ نزدیک استارت آپهای بسیاری در این مرکز فعالیت کنند. 

مرکز نوآوری تحول دیجیتال 
بازیکن اصلی است

دکتر عباس زارعی، رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تهران نیز در این آئین گفت: 
مرکز نوآوری تحول دیجیتال دانشگاه تهران بازیکن اصلی این میدان است و فولاد 
مبارکه با پیشرفت هایی که در این صنعت داشته در کنار نگاه مثبت دکتر نیلی و 

ستاری، نقش قابل توجهی در پیشبرد اهداف طرح خواهند داشت.

انقاب نسل چهارم 
در صنعت فولاد 

در ادامۀ این مراسم، مهدی نقوی، معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه نیز گفت: 
ایجاد مرکز نوآوری تحول دیجیتال در صنعت فولاد و انقلاب صنعتی نسل چهارم 
در فولاد مبارکه با همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و فولاد 
مبارکه و دانشگاه تهران آغاز شد؛ چراکه اقتصاد نسل چهارم در آینده ای نزدیک از 
الزامات دنیا خواهد بود، طبیعتا یکی از استراتژی های کلان ایران، مطالعه و حرکت 
در راستای اقتصاد نسل چهارم خواهد بود. بر همین اساس صنعت فولاد به عنوان 

یکی از صنایع مجهز و تأثیرگذار باید در این مسیر قدم بگذارد. 
وی ادامه داد: شرکتهایی میتوانند در این زمینه وارد عمل شوند که به سطح بلوغ 
موردنیاز رسیده باشند. خوشبختانه شرکت فولاد مبارکه به این سطح رسیده است. 
نقوی اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه از سال گذشته مطالعات گسترده ای را دربارۀ  
اینکه چگونه صنعت فولاد می تواند در مسیر اقتصاد نسل چهارم گام بردارد، آغاز 

کرده است.
معاون فناوری شرکت فولاد مبارکه در همین خصوص از افتتاح مرکز گسترش 
و توسعۀ نوآوری فولاد مبارکه در اصفهان خبر داد و با بیان اینکه در زیرمجموعۀ 
اقتصاد نسل چهارم سه حوزه سیاست گذاری شده است، افزود: بر این اساس، مقرر 
شد مرکز تحول دیجیتال در دانشگاه تهران و اقتصاد چرخشی و توسعه ای محصول 

در دانشگاه صنعتی اصفهان افتتاح شود.
وی گفت: امروز پیرو تفاهمنامۀ سه جانبه ای که با دانشگاه تهران و معاونت علم و 
فناوری ریاست جمهوری در 23 دیماه در نمایشگاه بومیسازی امضا شد، این مرکز 
در پارک علم و فناوری افتتاح شد تا ایده ها و دانش نخبگان عرصۀ دیجیتال جمع 
آوری شود. نقوی اظهار کرد: فولاد مبارکه پیرو مسئولیتی که در ایران به عنوان 

شرکت پیشرو دارد، قرار است این استراتژی را به کل صنعت فولاد تعمیم دهد.
گفتنی است با توجه به بررسی ها و مطالعات صورت گرفته در شرکت فولاد مبارکه 
و امضای تفاهمنامۀ همکاری فی مابین شرکت فولاد مبارکه و معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری در دیماه ۱3۹۷، یکی از سه حوزۀ اصلی و استراتژیک 
شناسایی شده، حوزۀ تحول دیجیتال است. بر این اساس، تفاهم نامه ای در حاشیه 
جشنواره صنعت فولاد در دیماه ۱3۹۸ فی مابین شرکت فولاد مبارکه، دانشگاه 
تهران و ستاد توسعۀ فناوری های حوزۀ اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری به امضا رسید و بر اساس آن اقدامات اجرایی لازم 

برای آن تعریف شد. 

رونمایی از مرکز نوآوری 
تحول دیجیتال صنعت فولاد

 نوسان:  در جلســه ای با حضور مهندس 
عظیمیان مدیرعامل، معاونان و مدیران فولاد 
مبارکه با خانم دکتــر صالحی نمایندۀ مردم 
شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی، 
بر همگرایی هرچه بیشتر صنعت با جامعه و 

توسعه متوازن منطقه تأکید شد.
به گزارش خبرنــگار فولاد، در این جلســه 
مدیرعامل فولاد مبارکــه با تأکید بر اهمیت 
تعامل و همکاری ما بین صنعــت و جامعه 
تصریح کرد: خوشــبختانه همزمان با دوران 
ســاخت فولاد مبارکه از نــگاه مدیریت این 
شرکت تعهد به مســئولیت های اجتماعی 
از اولویت های اصلی شــرکت بوده اســت. 
این در حالی اســت که در بحران های اخیر 

ازجمله زلزله و ســیل در اســتانهای غربی، 
شمالی، جنوبی و شــرقی کشور و همچنین 
در جریان شیوع ویروس کرونا فولاد مبارکه 
در چهارچوب قوانین و مقررات شــرکت به 
یاری مردم عزیز شهرســتان مبارکه و سایر 
هموطنان شــتافت. عظیمیان خاطرنشان 
کرد: فولاد مبارکه از اجرای طرحهای بنیادین 
و عام المنفعه که می تواند برای آحاد جامعه و 

ذینفعان خلق ارزش کند استقبال می نماید. 
نمایندۀ مردم شریف شهرستان مبارکه نیز 
در این جلسه خاطرنشان کرد: منفعت فولاد 
مبارکه و شهرستان در مشارکت و تعامل هرچه 
بیشتر و اجرای پروژه های ماندگار است. پروین 
صالحی اظهار کرد:خوشبختانه شرکت فولاد 

مبارکه از ابتدا تاکنون در کنار مردم شــریف 
شهرستان بوده و با اقدامات خوب و مثال زدنی 
خود بخش عمدهای از مشکلات اساسی این 

شهرستان را رفع کرده است.
پروین صالحی تعامل و مشــارکت با شرکت 
فولاد مبارکه را در راســتای مســئولیتهای 
اجتماعی این شــرکت مثمر ثمر و ماندگار 
خواند و افزود: ازآنجاکه شرکت فولاد مبارکه 
همواره یاریگر مســئولان این شهرستان در 
احداث و تکمیل پروژههای بزرگ و ماندگار 
بوده، مــا نیز بر آن شــدیم تــا در قدم های 
نخستین در شروع پروژه های جدید و تکمیل 
پروژه های قبلی در نشســتهای تخصصی 
شرایط همکاری و تعامل بیشتر را بررسی کنیم 

که خوشبختانه این اراده از سوی هر دو طرف 
مشهود اســت و امیدواریم با تعامل فزاینده 
به ســمت توســعۀ صنعت و آبادانی بیشتر 

شهرستان گام برداریم.

در دیدار نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسامی و حمیدرضا عظیمان مطرح شد:

خدمات فولادمبارکه ماندگار است 
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فنی مهندسی سازه پردازان ایرسا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۴20۴۸ و 
شناسه ملی ۱02۶05۹۸0۸۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 02/0۸/۱3۹۷ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
صفرعلی کریمی بهجت آبادی به شماره ملی ۱۱۷0۸3۸3۸3با دریافت 50000ریال سهم الشرکه خود رااز 
صندوق شرکت از شرکت خارج و دیگر هیچ گونه حق و ســمتی ندارد در نتیجه سرمایه از ۱050000ریال 
به ۱000000ریال کاهش یافت و ماده ۴ اساســنامه به نحو مذکور اصلاح می گردد در نتیجه اسامی شرکا 
بدین شرح است: سیدمحمدجواد هاشمی دارنده 500000ریال سهم الشرکه و محمداخلاقی بوزانی دارنده 

۴50000ریال سهم الشرکه و محمد جان نثاری دارنده 50000ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸۶۶۴2۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت رهیــاب الکترونیک ایرانیان شــرکت با مســئولیت محدود به شــماره 
ثبت 3۴۸۹0 و شناســه ملی ۱0۸۴0۱0۹۴۸۱ به اســتناد صورتجلســه هیئــت مدیره مورخ 

2۹/02/۱3۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
آقای علی طباطبائی 03225۴20۹۱ به ســمت رئیس هیئت مدیره و خانم اشرف باقری چشمه 
5۴۹۹۱۶2۴۷۶ به ســمت مدیرعامل برای مدت نامحدود انتخاب شــدند. کلیه اوراق و اســناد 
مالی و تعهدات شــرکت با امضای مدیرعامل یا رئیس هیئت مدیره منفردا و همراه با مهرشرکت 

معتبراست. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 

)۸۶۶5۶0(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات موسســه خیریه توانبخشــی پگاه امید اصفهان به شــماره ثبت ۴55۶ و شناسه 
ملی ۱۴0055۸۱2۶۱ به اســتناد نامه شــماره 3۴۴۶۸/۹۸/۹۱۴ مورخ 2۷/۱2/۱3۹۸ اداره کل 
بهزیســتی اســتان اصفهان و صورتجلســه مجمع عمومی عادی ســالیانه مورخ 0۸/0۸/۱3۹۸ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 
- زیبا ربانی خوراســگانی به کدملــی ۱2۹۱352۸۸0، محمد هاشــم زاده اصفهانــی به کدملی 
۱2۹۱55۷5۱2، ســمیه باقری به کد ملــی ۱2۹350۴5۴۸، بهشــته هاشــم زاده به کد ملی 
۱2۹33۸۹3۸2، امین اله هاشم زاده به کدملی ۱2۹۱2۸۷۴۱ بعنوان اعضای اصلی هیئت مدیره، 
صدیقه طاس العرفا به کدملی ۱2۸۴۴۶0۱2۶ بعنوان عضو علی البدل هیئت مدیره برای مدت سه 

سال انتخاب شدند. 
- آیدا جعفری به کدملــی ۱2۹2۴305۷5 بعنوان بازرس اصلی و مرتضی سیاســی فر به کدملی 
۱2۸۴3۷۹03 بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یک سال انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸۷0۱۱۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهــی تغییرات شــرکت تعاونــی روســتائی ابــوذر به شــماره ثبــت ۱۹ و شناســه ملی 
۱02۶000۶۴۶2 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱2/۱2/۱3۹۸ و نامه 
شــماره 2۴۹/۷۴۱ - ۱۷/02/۱3۹۹ اداره تعاون روستایی شهرســتان سمیرم تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد : 
عبارت بهــره برداری جمعی و مشــترک از املاک و مســتغلات و اراضی ملکی یا اســتیجاری 

جایگزین عبارت بهره برداری جمعی و مشترک از اراضی ملکی و استیجاری گردید.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 

سمیرم )۸۶۶۴20(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت فنی مهندســی سازه پردازان ایرســا با مســئولیت محدود به شماره ثبت 
۴20۴۸ و شناســه ملی ۱02۶05۹۸0۸۷ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
0۱/0۸/۱3۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : محمد جان نثاری به شــماره ملــی ۱2۹32۱2۶3۶ 
باپرداخت مبلغ 50000ریال به صندوق شــرکت در زمره شــرکا قرار گرفت و در نتیجه سرمایه از 
۱000000ریال به ۱050000ریال افزایش یافت و ماده ۴ اساسنامه به نحو مذکور اصلاح می گردد.

در نتیجه اسامی شرکا بدین شرح است: 
ســیدمحمدجواد هاشــمی دارنده 500000ریال ســهم الشــرکه ومحمداخلاقی بوزانی دارنده 
۴50000ریال سهم الشرکه امضا و صفرعلی کریمی بهجت آبادی دارنده 50000ریال سهم الشرکه 
و محمد جان نثاری دارنده 50000ریال سهم الشــرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸۶۶555(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی روستائی ابوذر به شماره ثبت ۱۹ و شناسه ملی ۱02۶000۶۴۶2 
به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی مورخ ۱2/۱2/۱3۹۸ و نامه شــماره 2۴۷/۷۴۱ - 

۱۷/02/۱3۹۹ اداره تعاون روستائی سمیرم تصمیمات ذیل اتخاذ شد:
 ســید حســن الله رحیمی بشــماره ملی ۱20۹۱3۶۱۱2 و اســدالله صمیمی بشــماره ملی 
۱20۹۹30۷۷3 و سیدثارالله موسوی بشماره ملی ۱20۹۹005۷2 و کیوان وندائی بشماره ملی 
۱20۹۸۶۸53۹ و حسین موســوی فضلی بشــماره ملی ۱20۹۱3۹5۴5 بسمت اعضای اصلی 
هیات مدیره وحسین محمدی بشــماره ملی ۱20۹۱۶۷۱0۷ و سید بهنام موسوی بشماره ملی 
۱20۹۹0۷۴۷۱ بسمت اعضای علی البدل تا تاریخ 2۹/۱2/۱۴00 انتخاب گردیدند. سید شاپور 
موسوی بشــماره ملی ۱20۹۷5۴۹۶۷ و علی حسین بابا ملکی بشــماره ملی ۱20۹۱5۶۱3۱ 
بسمت بازرسان شــرکت تا تاریخ 2۹/۱2/۱3۹۸ انتخاب گردیدند. تراز سال مالی ۱3۹۷ تصویب 

شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سمیرم 

)۸۶۶۴2۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت فنی مهندسی ســازه پردازان ایرسا با مســئولیت محدود به شماره ثبت 
۴20۴۸ و شناسه ملی ۱02۶05۹۸0۸۷ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 02/0۸/۱3۹۷ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 محمداخلاقی بوزانی کدملی ۱2۹33۸۷0۹۶به ســمت مدیر عامل و ســیدمحمدجواد هاشمی 
کدملی 00۷30۷2۷2۹به سمت رئیس هیات مدیره ومحمد جان نثاری کدملی۱2۹32۱2۶3۶ 
به ســمت نائب ریس هیات مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شــدند کلیه اوراق واســناد مالی 
وتعهدات شرکت با امضا مدیرعامل با مهر شرکت معتبر اســت. ضمنا مدیر عامل مجری مصوبات 
هیات مدیره می باشــد. اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۸۶۶۴23(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت خیریه توانبخشــی پگاه امید اصفهان به شــماره ثبت ۴55۶ و شناسه 
ملی ۱۴0055۸۱2۶۱ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 0۸/0۸/۱3۹۸ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 
محل موسسه به نشانی استان اصفهان، شهرســتان اصفهان بخش مرکزی ، شهر اصفهان محله 
جهاد ، کوچه شهید اکبر حسین زاده ، کوچه نجار باشی پلاک ۱0۴ طبقه همکف به کد پستی : 

۸۱۸3۸۸۷۹۴۴ انتقال یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسســات غیرتجاری 
اصفهان )۸۷0۱۱۶(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شــرکت روســتائی ابوذر شــرکت تعاونــی به شــماره ثبت ۱۹ و شناســه ملی 
۱02۶000۶۴۶2 به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مــورخ ۱2/۱2/۱3۹۸ و نامه شــماره 
2۴۷/۷۴۱ - ۱۷/02/۱3۹۹ اداره تعاون روستائی ســمیرم تصمیمات ذیل اتخاذ شد : سید حسن 
الله رحیمی بشــماره ملی ۱20۹۱3۶۱۱2 بســمت رئیس هیات مدیره و ســیدثارالله موســوی 
بشــماره ملی ۱20۹۹005۷2 بســمت نایب رئیس هیات مدیــره و کیوان وندائی بشــماره ملی 
۱20۹۸۶۸53۹ بسمت منشی هیات مدیره و سید غلامرضا موسوی بشماره ملی ۱20۹۱3۸2۶3 
بسمت مدیر عامل تا تاریخ 2۹/۱2/۱۴00 انتخاب گردیدند. کلیه چکها،قراردادها و اسناد و اوراقی 
که ایجاد تعهد برای شــرکت نماید و تمام یا قسمتی از حق شرکت را منتفی ســازد، به استثنای 
مواردی که هیئت مدیره بمنظور اداره امور جاری شرکت ترتیب خاصی داده باشد، پس از تصویب 
هیئت مدیره با امضاء رئیس هیات مدیره و مدیرعامل و مهر شــرکت معتبر خواهد بود،اوراق عادی 
شرکت فقط با امضای مدیرعامل صادر خواهد شــد مگر مراسلات هیات مدیره که با امضای رئیس 

هیات مدیره صورت خواهد گرفت.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سمیرم )۸۶۶۴22(

 گزارش

 نوسان: ذوب آهن اصفهان برای تنظیم بازار مصرف، جلوگیری از افزایش قیمت ها و 
جلب رضایت مشتریان با هدف حمایت از حقوق مصرف کنندگان نهایی تاکنون مجموعه 
اقدام هایی را به کار گرفته است. این شرکت  نهم خردادماه در اقدامی بی سابقه با ارسال 
نامه ای به همه کارگزاری ها و نهادهای نظارتی بخش ساختمانی، داوطلبانه قیمت پایه را 
حدود ۴20 تومان کاهش داد که انتظار می رود دیگر تولیدکنندگان فولاد کشور در این 

اقدام ملی  مشارکت کنند.
به گزارش نوسان، منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این خصوص گفت: 
هرچند در گذشته شــاهد دخالت هایی در نظام بورس کالا با قیمت گذاری دستوری 
بودیم، اما خوشبختانه با رویکرد جدید وزارت صمت، دوباره به انجمن تولید کنندگان 
فولاد و تولید کنندگان عمده اعتماد شده و لذا وظیفه داریم که پاسخ این اعتماد را به خوبی 
بدهیم. مدیر عامل ذوب آهن تصریح کرد: متاسفانه عده ای که در گذشته از طریق رانت 
های حاصل از قیمت گذاری دستوری و یا سیستم حواله ای، منافعی حاصل کردند، امروز 
صنایعی را نیز در دست گرفته اند که البته نقش کوچکی در صنعت فولاد دارند اما با در 
اختیارگرفتن تریبون های مختلف، به دنبال ایجاد التهاب در بازار فولاد هستند و اینگونه 
القاء می کنند که بورس کالا کارکرد مثبتی در این زمینه ندارد تا دوباره همان سیستمی که 

رانت ایجاد می کرد را دوباره احیا کنند.
منصور یزدی زاده اظهار داشــت: قیمت های صادراتی معیار خوبی برای تعیین قیمت 
درداخل است و نباید قیمت های داخلی از قیمت های صادراتی بیشتر باشد . البته عده 
ای تلاش کردند این امر را مغایر با حق و حقوق سهامداران جلوه دهند در حالیکه قیمت 
های منطقی به نفع سهامدار نیز هست و آنها نیز راضی به گرانفروشی نیستند ضمن اینکه 
گرانفروشی علاوه بر ظلم به جامعه، پشتوانه هم ندارد و باعث می شود با کاهش قیمت ها، 
ایجاد بحران گردد. ذوب آهن اصفهان زمانی که احساس کرد ممکن است قیمت هایی در 
بورس کالا شکل بگیرد که موجب سواستفاده گردد، داوطلبانه پایه قیمت عرضه خود در 
بورس کالا را به صورت منطقی پیشنهاد داد. این کار در واقع یک قدردانی از وزارت صمت 
هم بود که در به تولید کنندگان فولاد کشور اعتماد کرد.وی افزود: پس از اصلاح قیمت و 
رقابتی که در بورس کالا ایجاد شد، سقف قیمت ثبت شده متناسب با قیمت های صادراتی 
است که بسیار منطقی می باشد و خوشبختانه به دنبال ذوب آهن اصفهان، فولاد خراسان 

هم به عنوان یک شرکت بزرگ تولید کننده مقاطع ساختمانی، این کار را انجام داد.
یزدی زاده ابراز امیدواری کرد که فولادسازان در کنار سایر تکالیفی که در صنعت و اقتصاد 
کشور دارند، بتوانند به عنوان یک بازوی قوی جهت تامین ارز مورد نیاز کشور در شرایط 
تحریم و فشارهای ظالمانه دشمن، همچون گذشته موفق عمل کنند. این مهم مستلزم 
این است که در امر صادرات خللی ایجاد نشود تا این تولید کنندگان، منویات مقام معظم 

رهبری در سال جهش تولید را محقق سازند.

ذوب آهن پیشگام منطقی سازی 
قیمت محصولات فولادی

در پاسخ به اعتماد وزارت صمت به تولید کنندگان فولاد صورت گرفت؛

امینی با اشاره به خدمات رسانی مطلوب 
بازنشستگان، اظهار کرد: مسئولان امر  به 
در شرکت آبفا استان اصفهان باید با برنامه 
خدمات  راهکارهای  دقیق  و  جامع  ریزی 
فراهم  را  بازنشستگان  به  گسترده  رسانی 
کنند. مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان 
در پاسخ به برخی از درخواست های مردمی 
پیرامون حق انشعاب آب، اظهار کرد: هم 
اکنون شرکت آبفا استان اصفهان از طریق 
سامانه ۱522 به صورت غیرحضوری حق 
انشعابات آب و فاضلاب را در 2۴ کاربری 
ثبت می کند و پس از طی مراحل قانونی به 

درخواست مشترکین پاسخ داده می شود.
وی در پاسخ به درخواست برخی از افراد که 
خواهان تخفیف در دریافت خدمات شرکت 
آبفا استان اصفهان بودند، گفت: طبق قانون 
به مددجویانی که تحت پوشش کمیته امداد 
و سازمان بهزیستی هستند، با ارائه مدارک 
لازم در مواردی تخفیف داده می شود، اما 
برای بقیه مشترکین می توانیم با دریافت 
اقساطی بهای خدمات نهایت همکاری را 
داشته باشیم. امینی در پاسخ به درخواست 
افزایش  خواهان  که  صنعتگران  از  یکی 
ظرفیت آب تخصیصی بود، خاطرنشان کرد: 
اولویت و وظیفه نهایی شرکت های آب و 

فاضلاب تامین پایدار آب شرب و بهداشت 
فعالان  کرد:  اظهار  وی  است.  مشترکین 
صنعت آبفا در استان اصفهان نهایت تلاش 
خود را می کنند تا بتوانند خدمات پایدار را 
به آسان ترین شکل و در کوتاه ترین زمان 
ممکن در اختیار مردم قرار دهند، چراکه 

رضایت مردم هدف اصلی ماست.

رفع مشکل کمی و کیفی
 آب شرب شهرضا

استان  آبفا  شرکت  مدیرعامل  همچنین 
و  ها  چاه  وتجهیز  حفر  با  گفت:  اصفهان 
ساماندهی چشمه ها  تا حدودی مشکل 
کمی و کیفی آب شرب شهرضا برطرف شد. 
مهندس هاشم امینی  افزود: در حال حاضر 
آب شرب شهرستان  شهرضا  و2۱ روستای 

تحت پوشش آن  از طریق ۴0 حلقه چاه 
تامین می شود .

وی با اشاره به تامین آب شرب شهرستان 
شهرضا اعلام کرد: هم اکنون با بهره مندی 
از  20 حلقه چاه با دبی 320 لیتر در ثانیه، 
نفر جمعیت  هزار  آب شرب حدود ۱۶0 
این  گردد،  می  تامین  شهرضا  شهرستان 
درحالیست که در تابستان سال گذشته در 
زمان پیک مصرف، به منظور تامین پایدار 
آب  مشترکین با کمبود ۱00 لیتر در ثانیه 

مواجه بودیم.
استان  آبفا  شرکت  مدیره  هیات  رئیس 
اصفهان با اشاره به رفع مشکل کم آبی در 
شهرستان شهرضا گفت: با حفر 3 حلقه چاه 
در محله محمدیه، سروستان و اسلام آباد با 
دبی بیش از ۶0 لیتر در ثانیه، به زودی تا 

حل  شهرستان  آبی  کم  مشکل  حدودی 
می شود. وی پیرامون چگونگی تامین آب 
شرب روستاهای توابع شهرستان شهرضا 
اعلام کرد: در حال حاضر 2۱ روستا تحت 
پوشش آبفا شهرضا قرار دارد که آب شرب 
این روستاها از طریق 20 حلقه چاه و یک 

دهنه چشمه تامین می شود .
ارتقا  بر  تاکید  با  امینی  هاشم  مهندس 
کرد:  تصریح  شهرضا  شرب  آب  کیفیت 
در دو  مخزن هزار مترمکعبی اختلاط آب 
چاه های سمیرم با چاه امیر کبیر و دیگر 
چاه ها  صورت می گیرد و این امر منجر به 
افزایش کیفیت آب شرب بسیاری از مناطق 
شهرضا، از جمله شهرک امیر کبیر و محله 
خمینی آباد شده است. وی ادامه داد: علاوه 
بر ارتقاءکیفیت آب شرب، توزیع عادلانه آب 

نیز در دستور کار قرار دارد و این امر مهم با 
نصب شیرهای فشار شکن ،اصلاح خطوط 
می  انجام  شبکه،  فشار  پایش  و  فرسوده 

گیرد.
مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان  با 
تاکید بر اصلاح خطوط فرسوده آب تصریح 
کرد: در سال گذشته در شهرضا و منظریه 
اصلاح و توسعه بیش از ۱0 کیلومتر شبکه 
آب ، در دستور کار قرار گرفت و همچنین 
بیش از 20 کیلومتر از خطوط فرسوده آب 
اصلاح  شهرستان  این  توابع  روستاهای 
از  امینی  یکی  بازسازی گردید. هاشم  و 
آبفا  های  شرکت  سازی  یکپارچه  اهداف 
شهری و روستایی را ارتقای ارائه خدمات 
به روستاییان دانست و گفت: در حال حاضر 
مجتمع روستایی زیارتگاه با ۴ روستای قوام 
مجتمع   ، زیارتگاه  و  ولندان  ماران،  آباد، 
روستایی سولار با ۴ روستای سولار، دهک 
،مسینه و بوان  و مجتمع روستایی میرآباد 
در قالب 3 روستای مقصود بیک ، باغ سرخ 
و میرآباد، از خدمات شرکت آبفا بهره مند 
می شوند، این در حالیست که به منظور 
ارائه خدمات مطلوب تر مقرر گردید این 
3 مجتمع روستایی تبدیل به یک مجتمع 
شود.  شهرضا  جنوب  در  روستایی   ۱3
مجتمع  شرب  آب  اکنون  هم  افزود:  وی 
زیارتگاه از طریق یک چاه با دومخزن، آب 
شرب مجتمع سولار از طریق یک مخزن و 
دو حلقه چاه و آب شرب مجتمع روستایی 
میرآباد با یک مخزن و یک حلقه چاه تامین 

می گردد.
با  اصفهان  استان  آبفا  شرکت  مدیرعامل 
اشاره به جمعیت تحت پوشش خدمات آبفا 
در شهرستان شهرضا اعلام کرد: در حال 
حاضر53 هزار انشعاب آب به جمعیت ۱35 
هزار نفری شهری شهرضا واگذار شده است 
و ۷ هزار و ۸00 انشعاب آب به  جمعیت ۱۴ 
هزارنفری روستاییان در این منطقه واگذار 

گردیده است. 

ثبت غیرحضوری حق انشعاب 
با همت شرکت آبفا استان اصفهان به انجام رسید؛

مدیرعامـل شـرکت آبفا 
اسـتان اصفهان گفت: در 
حال حاضر شـرکت آبفا 
اسـتان اصفهان از طریق سـامانه ۱۵۲۲ به 
صورت غیرحضوری حق انشـعابات آب و 
فاضـاب را در ۲۴ کاربـری ثبت می کند. 
هاشـم امینی در جلسـه ماقات مردمی، 
تاکیـد کـرد، بایـد در کوتاهتریـن زمان 
ممکـن تدابیـری در نظـر گرفته شـود تا 
بازنشستگان آبفا روسـتایی، عضو کانون 
بازنشسـتگان آبفا اسـتان اصفهـان قرار 
گیرنـد، تـا بتواننـد از خدمـات و مزایای 

ایـن کانـون بهره مند شـوند.

گزارش

گروه  صنعت

اولویت و وظیفه نهایی شرکت های آب و فاضاب تامین پایدار آب شرب و بهداشت مشترکین است



همه  فراگیر  تکراری  خبرهای  این  از  حتما 
گرفته  تازه واردان  از  بورس بازان،  و  رسانه ها 
تا کارشناسان و فعالان بازار، خسته شده اید. 
حتما به این فکر می کنید که این هیجان از کجا 
باور دارید  آنکه  با وجود  نشات گرفته؟ حتی 
انسان ها همیشه تصمیمات عقانی نمی گیرند، اما این میزان از 
بروز هیجانات از نظر شما عجیب به نظر می رسد. من تصمیم دارم 
در این مقاله به لحظه هایی اشاره کنم که به لطف رسانه ها، قوانین 
و مقررات حاکم بر بورس و در کنار آن بازی های روانی سفته بازان 
و نوسان گیران، تازه واردان به سمت تصمیم غیرعقانی سوق داده 

شده اند.
ایـن مـوارد، داسـتان محدودیـت نوسـان  از بهتریـن  احتمـالا یکـی 
قیمـت  اسـت. دامنـه نوسـان قیمت، سال هاسـت کـه به عنـوان یکی از 
اصلی تریـن روش هـا بـرای کاهـش تلاطمـات قیمـت سـهام در بـورس 
اسـتفاده می شـود. کاری بـه مباحـث فنـی و مزایـا و معایب ایـن قانون 
نداریـم. می خواهیـم لحظه هایـی را مـرور کنیـم کـه ایـن محدودیـت 
تـرس سـرمایه گذار تـازه وارد بـه دنیـای بـورس را تشـدید کرده اسـت. 
برگردیـم بـه یـک هفته گذشـته؛ شـاخص بـورس کـه در مدتـی کوتاه 
بـه بیـش از یـک میلیـون واحد رسـیده بود، با سـرعتی زیـاد اصلاحات 

جـدی را تجربـه کرد.
در ایـن صف هـای طولانـی فـروش، لحظاتـی بـود کـه سـهم ۱۴00 
بخرنـد؛  نمی توانسـتند  البتـه  می خریدنـد،  تومـان   ۴00 را  تومانـی 
چـون محدودیـت نوسـان اجـازه چنیـن خریـد و فروشـی را نمی دهد، 
امـا معامله گـران قیمـت خریـد را ۴00 تومـان ثبـت می کردنـد تـا بـه 
سـرمایه گذاران القا کنند که به زودی این سـهم ارزش خود را از دسـت 
خواهد داد. خودتان را در این لحظه تجسـم کنید. تمام دار و ندار شـما 
در سـهمی قفـل شـده اسـت کـه ندای سـقوط آن بـه گوش می رسـد. 
پـس در ایـن حالت هیجان و تـرس زیان به نحوی مـا را تحت تاثیر قرار 
می دهـد کـه لقای سـود را بـه زیان بیشـتر می بخشـیم. می خواهیم در 
اولیـن فرصت و با بیشـترین تعداد، سـهام را به حـراج بگذاریم )همانند 

تصویر(.
ایـن موضـوع سال هاسـت کـه در ادبیـات اقتصـاد رفتـاری )تحلیـل 
روان شـناختی تصمیمـات اقتصـادی( بحث می شـود و دقیقـا به همین 
دلیـل ریچـارد تیلـر در سـال 20۱۷ برنـده جایـزه نوبـل اقتصـاد شـد. 
متخصصـان اقتصاد رفتـاری به خوبی نشـان داده اند کـه »ادراک زیان« 

چگونـه بـر تصمیمـات مـا تاثیر می گـذارد.
متخصصـان رفتـاری بـه ایـن نتیجـه رسـیده اند کـه هـرگاه مغـز مـا با 
موقعیتـی رو بـه رو  شـود کـه به صـورت بالقـوه، ضـرر و زیانـی را در پـی 
داشـته باشـد، سیسـتم ناهوشـیار و خـودکاری را بـه کار می گیـرد کـه 
متفـاوت از سیسـتم هوشـیار و ارادی ماسـت. از آنجـا کـه در گذشـته، 
نیـاکان مـا بیشـتر در موقعیت های اضطـراری قرار می گرفتنـد که لازم 
بـود از تهدیـد اجتنـاب کننـد تـا موقعیت هایـی کـه سـود خـود را بـه 
حداکثـر برسـانند، بنابرایـن در طـول تکامـل، واکنـش به ضرر بـرای ما 
ارزش بیشـتری پیـدا کـرده اسـت. بـه عبـارت دیگـر، در طـول زمـان، 
چشـم انداز زیـان بـه یـک محـرک قوی تر بـرای تحت تاثیـر قـرار دادن 
رفتـار مـا، نسـبت به وعده سـود تبدیل شـده اسـت. در صـورت امکان، 
مـا سـعی می کنیـم از هـر نـوع زیانـی اجتنـاب کنیـم و هنگامـی کـه 
بـه مقایسـه سـود و زیـان می پردازیـم، بـا آنها به یـک صـورت برخورد 
نمی کنیـم. در واقـع مـا بـه نوعـی دارای یـک »زیان گریـزی ذاتـی« 
هسـتیم. حتـی هنگامـی کـه فرصتـی بـرای قبـول یـا رد یک ریسـک 
به ما پیشـنهاد می شـود، بسـیاری از ما حاضر به شـرط بندی نیسـتیم؛ 

مگـر آنکـه نتیجـه نهایـی دو برابر بیشـتر از زیـان بالقوه باشـد.
دن اریلـی در کتـاب نابخردی هـای پیش بینی پذیـر از گریـز، از زیـان 
صحبـت می کنـد و توضیـح می دهـد که هنگام روبه رو شـدن بـا هزینه 
هـر مبادلـه ای، شـما تمایـل داریـد نسـبت بـه آن چیـزی که به دسـت 
می آوریـد، بـر چیـزی تمرکـز کنیـد کـه در یـک معاملـه از دسـت 
می دهیـد. »درد پرداخـت « زمانـی ایجاد می شـود که شـما باید چیزی 

از خـود را بدهید.
در آن لحظـه، مقـدار دقیقـی کـه شـما پرداخـت می کنیـد، اهمیـت 
نـدارد. شـما این درد را احسـاس می کنیـد، بدون توجه بـه اینکه چقدر 
بایـد بپردازیـد و ایـن مسـاله بـر تصمیـم و رفتار شـما تاثیر می گـذارد.  
پـس، بـا ایـن توضیح، در ایـن بـازی روانی که امـکان بـروز آن به دلیل 
محدودیـت نوسـان قیمـت رخ داده اسـت، به صـورت طبیعـی می تـوان 
انتظـار صف هـای طولانی را داشـت و در این شـرایط گویا تنها خبرهای 
سیاسـی )مثـل حمایـت دولـت از بـورس( یـا اعمـال نظـر ناظـر بـازار 

می توانـد شـرایط را بـه سـمت مثبت شـدن بـازار برگرداند.
حـالا اگـر بخواهیم یک پیشـنهاد سرانگشـتی برای تـازه واردان داشـته 
باشـیم چیسـت؟ بهترین انتخاب آن اسـت که تجربه بهتری را در آینده 
بـرای شـما محقـق سـازد، نه آنکه احسـاس زیان گذشـته را برای شـما 
خنثـی و منتفـی سـازد. پس در چنیـن مواقعی بـا بازار همگام نشـوید 
و اگـر به دنبـال افزایـش سـرمایه خـود هسـتید، بـا بـازاری کـه در آن 
حرکت هـای تـوده وار بـه سـرعت شـکل می گیرد، همـراه نشـوید و اگر 
نمی توانیـد، سـود کمتـر را بپذیریـد و بـه صندوق هـای سـرمایه گذاری 
بـا درآمـد ثابـت مراجعـه کنیـد. چـون در غیـر این صـورت تنهـا آنچه 
بـرای شـما باقـی می مانـد ضرری اسـت کـه در زمان شـروع پیش بینی 

نمی کردیـد.

مورچه کوچکی بود که هر روز صبح زود سرکار حاضر می شد و 
بلافاصله کار خود را شروع می کرد. مورچه خیلی کار می کرد و 
تولید زیادی داشت و از کارش راضی بود. سلطان جنگل )شیر( 

از فعالیت مورچه که بدون رئیس کار می کرد، متعجب بود.
شیر فکر می کرد اگر مورچه می تواند بدون نظارت این همه 
تولید داشته باشد، به طور مسلم اگر رئیسی داشته باشد، تولید 
بیشتری خواهد داشت. بنابراین شیر یک عقرب را که تجربه 
ریاست داشت و به نوشتن گزارشات خوب مشهور بود، به عنوان 
رئیس مورچه استخدام کرد. عقرب در اولین اقدام خود برای 
کنترل مورچه ساعت ورود و خروج نصب کرد.عقرب همچنین 
به همکاری نیاز داشت که گزارشات او را بنویسد و تایپ کند... ... 
عقرب بدین منظور و همچنین برای بایگانی و پاسخگویی به 

تلفن ها یک عنکبوت استخدام کرد.
شیر از گزارش های عقرب راضی بود و از او خواست که از نمودار 
برای تجزیه و تحلیل نرخ و روند رشد تولیدی که توسط مورچه 

صورت می گیرد، استفاده کند. تا شیر بتواند این نمودار ها را در 
گزارش به مجمع مدیران جنگل به کار برد. عقرب برای انجام 
امور یک کامپیوتر و پرینتر لیزری خریداری کرد...  عقرب برای 
اداره واحد تکنولوژی اطلاعات یک زنبور نیز اســتخدام کرد. 
مورچه که زمانی بسیار فعال بود و در محیط کارش احساس 
آرامش می کرد، کاغذ بازی های اداری و جلسات متعددی که 
وقت او را می گرفت دوست نداشت. شیر به این نتیجه رسید 
که فردی را به عنوان مدیر داخلی واحدی که مورچه در آن کار 
می کرد، بکار گمارد. این پست به ملخ داده شد. اولین کار ملخ 
خریداری یک فرش و صندلی برای کارش بود. ملخ همچنین 
به کامپیوتر و کارمند نیاز داشت که آنها را از اداره قبلی خودش 
آورد تا به او در تهیه و کنترل بودجه و بهینه ســازی برنامه ها 

کمک کند.
محیطی که مورچه در آن کار می کرد، حال به مکانی فاقد شور 
و نشاط تبدیل شده بود. دیگر هیچ کس نمی خندید و همه 
غمگین و نگران بودند. با مطالعه گزارش های رســیده شیر 
متوجه شد که تولیدات مورچه کمتر از قبل شده است. بنابراین 
شیر یک جغد با پرستیژ را به عنوان مشاور عالی استخدام کرد 
و به او ماموریت داد تا امور را بررسی کرده، مشکلات را مشخص 
و راه حل ارائه نماید. جغد ســه ماه وقت صرف کرد و گزارشی 
در چند جلد تهیه نمود و در آخر نتیجه گرفت که مشکلات 
پیش آمده ناشی از وجود تعداد زیاد کارمند است. و باید تعدیل 
نیرو صورت گیرد. بنابر این، شیر دستور داد که مورچه را اخراج 
نمایند؛ زیرا مورچه دیگر انگیزه ای برای کار نداشت. این هست 

حکایت سیستم های اداری ما...
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آلمان در حال کار روي بسته محرکي به ارزش ۷5 تا ۸0 میلیارد یورو است تا براي 
احیاي اقتصادي پس از پاندمي کرونا، آن را مورد استفاده قرار دهد. ائتلاف »آنگلا 
مرکل« صدر اعظم آلمان بیش از ۶0 میلیارد یورو از این مبلغ را تامین مابقي توسط 
دولت هاي محلي تقبل خواهد شد. انتظار مي رود »اولاف شولتز« وزیر دارایي از حزب 
سوسیال دموکرات به همراهي »پیتر آلتمایر« وزیر اقتصاد حزب دموکرات مسیحي 

آلمان هفته آینده از این بسته رونمایي کنند.

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن گفت: با توجه به توافق های صورت گرفته بنا شده است 
که تا پایان خردادماه سال جاری ثبت نام تمامی متقاضیان تکمیل شود اما شروع تمامی 
مدل های ساخت مسکن در طرح اقدام ملی نیازمند ایجاد سامانه ارتباط بانک عامل مسکن 
است. جواد حق شناس معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، ضمن اشاره به 
اینکه اپیدمی جهانی ویروس کرونا روند ساخت طرح اقدام ملی را کند کرده است، بیان 

کرد: امکان اتمام ساخت پروژه طرح اقدام ملی تا پایان سال ۱۴00 وجود دارد.

ثبت نام در طرح اقدام ملی تا پايان خردادرونمايي آلمان از بسته  پساكرونا 

مساله خود را 
»اسکمپر« کنید!

درد پرداخت
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به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نیکو تربیت کنید تا مورد غفران پروردگار 

قرار گیرید.
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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ما بارها شنیده ایم که یک مساله را 
البته نکته درستی  بزرگ نکنید، که 
است اما گاهی اوقات بزرگ کردن یک 
بعد از مساله می تواند راهگشا باشد. 
این پیشنهاد ویژه تکنیکی است به نام 
اسکمپر. نام اسکمپر از اول چند فرمان 
برداشته شده است که در زیر می آید:

جانشین کن/تعویض کن 
مثال: استفاده از چراغ راهنمایی شارژ 
شونده با نور آفتاب از طریق صفحه 

های خورشیدی 
استفاده از نسخه های پزشکی فارسی 

به جای لاتین برای ایرانیها 
ترکیب کن

و  کپی  و  چاپگر  دستگاه  ترکیب 
فکس و اسکنر که منجر به تولید یک 

دستگاه به جای ۴ دستگاه شد
تلفن+ دوربین+ ضبط و پخش صوت= 

موبایل
دستمال کاغذي + عطر = دستمال 

کاغذی معطر  
اقتباس کن 

از  با استفاده  مثال: ساخت هواپیما 
ساختمان بال و بدن پرندگان، ساخت 

هلیکوپتر با اقتباس از بال سنجاقک
تغییر بده/بزرگ کن/کوچک کن

تلویزیونهای با صفحات بزرگتر برای 
مکان های بزرگ

تولید نوشابه خانواده
کاربرد دیگر پیدا کن

استفاده از کیس بلا استفاده کامپیوتر 
به جای منقل کباب پزی

حذف کن
مثال: حذف سیم از هندزفری موبایل 

)همانند آیفون ۷( ،
بازآرایی کن معکوس کن 

استفاده از شب به جای روز جهت 
کارهای اداری در مناطق گرمسیر

استفاده از خانم به جای آقا در بسته 
بندی محصولات ظریف

طراحی اتومبیل با موتور در پشت
مدیران حرفه ای - نگاه راهبردی: 

این تکنیک در مدیریت استراتژیک 
و تصمیم گیری های خرد و کلان 
به  باشد.  داشته  کاربرد  تواند  می 
عنوان نمونه زمانی که شما با مشکل 
اشباع بازار یا تشدید رقابت روبرو می 
شوید می توانید با استفاده از فرمان 
کاربرد دیگر پیدا کن برای محصول 
و تکنولوژی خود، بازار جدیدی پیدا 
کنید مانند کاری که آمازون با کتاب 
فروشی شروع کرد حالا تبدیل شده 
است به همه چیز فروشی.  یا می 
توان با به کار بردن این فرامین در 
مدل کسب وکاری خود، به ایده های 
جدیدی رسید. به عنوان مثال زاپوس 
هزینه  کفش(،  اینترنتی  )فروشگاه 
بازگرداندن محصول را حذف کرد و 
مشتریان اگر کفش را نمی پسندیدند 
برگردانند.  رایگان  به  توانستند  می 
درست بعد از این تغییر بود که زاپوس 
جهانی شد. از این پس وقتی با یک 
مساله روبرو شدید سعی کنید ابعاد 

مختلف آن را اسکمپر کنید. 

زندگی پیچیده است. آدم ها پیچیده هستند. اقتصاد پیچیده است. 
ساخت یک محصول دیجیتال پیچیده است. حالا این پیچیدگی ها را 
باهم ترکیب کنیم. اسم ش را بگذاریم بیزینس آناین. ترکیب چند 
تا چیز پیچیده باهم می  شه یک سیستم خیلی پیچیده. کی می تونه 
از یکی سیستم خیلی پیچیده که هیچ کس از اجزائش سر درنمیاره 
انتظار سرویس خوب داشته باشه؟ هیچ کس. اصا چطور می شه 

مدیریتش کرد و محصول و سرویس خوب ارائه کرد؟
یک قدم بیایم عقب. مشکل مدیریت پیچیدگی نیست. مشکل اضافه 
شدن پیچیدگی در طول زمانه. لیست زیر چیزهایی هستند که ساخت 
یک سرویس آنلاین خوب را دچار پیچیدگی بیشتر می کنند. ازشون دور 

بشید تا زندگی راحت تری داشته باشید.

مشاورها و مربی ها
مشکلات بیزینس یکتا هستند. یعنی راه حل مشکل تپسی برای اسنپ 
کار نخواهد کرد. در ضمن هیچ راه حل یک مرحله ای و نهایی هم وجود 
نداره. مشکلات باید فهمیده بشن، حس بشن، باید درد داشته باشند و 
دردش را همه ی تیم حس کنند. بعد می تونید راه حل ها را تست کنید و 
مرحله به مرحله بهبود را چک کنید. باید راه های مختلف را تست کنید 
تا به بهترین راه حل که بخش عمده ای از مشکل را حل می کند برسید. 
این مسیر قابل دور زدن نیست. میان بر ندارد. آدم هایی هستند که ادعا 
می کنند این مسیر را قبلا طی کردن و به شما توهم دانایی و اعتماد به نفس 
می دن. مشاوره بد نیست. مشاوره مثل یکی از نتایج جستجوی گوگل 
می مونه. چون تعداد زیادی کلیک گرفته بیشتر دیده میشه. آیا دوست 
دارید در جواب یک مشکل همیشه سراغ بالاترین لینک برید یا این که بلد 

بشید چطور باید در گوگل جستجو کنید؟

لقب ها
القاب معمولا برای خوشحال کردن کارمندها به وجود میان. یا ایجاد حس 
ارباب و رعیتی. یا برای دادن حقوق کمتر یا بیشتر بدون دلیل منطقی. 
لقب ها باعث می شند خروجی وابسته به آدم های مختلف بشه: چرا برای 
رفع یک باگ معمولی در یک اپ احتیاج به چهار نفر باید داشته باشید؟ یک 
نفر در بخش بک اند وب سرویس را تغییر بده، یک نفر در بخش فرانت اند اپ 
را تغییر بده، یک نفر در بخش تست، تست کنه و یک نفر در بخش دوآپس 
تغییرات را دیپلوی کند و بعد احتمالا یک نفر از بخش سرویس تلفنی به 
یک نفر دیگه در بخش محصول خبر بده که باگ هنوز در یک حالت خاص 

وجود داره. تعجبی نداره چرا انقدر محصولات پرباگی داریم.

محرمانگی
محرمانگی یکی از کشنده ترین پیچیدگی ها را به تیم تحمیل می کنه. هم 
در لایه ی کاری و تولید ارزش شما را به شدت کند می کنه و هم در لایه ی 
انسانی باعث شک و شایعه و سوتفاهم می شه. و اغلب این محرمانگی از کجا 
میاد؟ پاسخ گو نبودن مدیریت به تیم. و نکته ی خنده دار اینجاست که یکی 
از کارهای پرهزینه مدیریت، مدیریت کردن همین محرمانگی ها و ساید 

افکت های این تصمیمه. حقوق ها را پابلیک کنید. چرا همین الان پابلیک 
نیست؟ احتمالا چون مدیریت نمی تونه اعتراف کنه به اکبر بیشتر از اصغر 
پول دادم چون بهتر چونه می زد. اگر نگران سوال اصغر هستید، به جای 

مخفی کردن به یک ساز و کار عادلانه فکر کنید.

دپارتمان ها و تیم ها و ساختار
تیم ها باید حول نیاز مشتری شکل بگیرند نه حول فلان تئوری یا حول 
نیاز مدیریت. چطور تشخیص بدیم ساختار غلطی داریم؟ اگر برای انجام 
یک کار باید خروجی از یک تیم به تیم دیگه داده بشه به احتمال زیاد 
تیم برای دلیور کردن ارزش به مشتری شکل نگرفته. زنجیره خدمات 
مشکلی نداره. مشکل وقتی بوجود میاد که چرخه فیدبک قطع میشه یا 
جایی بین این تیم ها گم میشه. در ساخت محصول دیجیتال محصولی 
داخلی به عنوان تمام شده نمی تونیم داشته باشیم. مثلاً طراحی تکمیل 
شده به عنوان یک محصول برای ارائه به تیم فنی نمی تونه وجود داشته 
باشه. یا کد به عنوان یک محصول برای ارائه به تیم سیستم ادمین. این 
محصولات داخلی باید آنقدر در رفت و برگشت باشند که عملا مرزی 

بین تیم ها باقی نمونه.

برنامه ریزی
برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت ساخت یک محصول دیجیتال و پایبند 
موندن بهش خواب و خیاله. اگر بار اولی ست که شروع به ساخت یک 
ویژگی یا رفع یک باگ جدید کردید، به احتمال زیاد تخمین اصلا ممکن 
نیست. وقتی نمی تونیم تخمین برنیم یعنی برنامه ریزی هم نمی تونیم 

بکنیم. بنابراین فشار آوردن به تیم برای اعلام یک تاریخ )ددلاین( باعث 
تعهد به یک تاریخ الکی خواهد شد.

عالمان بی عمل
شامل کسانی میشه که معمولا عنوان سنیور را یدک می کشند و به جای 
حل مشکلات پیش پا افتاده فعلی دوست دارند روی مشکلات تخیلی 
آینده کار کنند. مثلاً سنیور دولوپری که مدام درباره اسکیل نشدن 
محصول برای کاربران آینده حرف میزنه. به جای این که متعهد به رفع باگ 
یک اشکال سی اس اس ساده ولی موثر بکلاگ باشه. یا دیزاینری که با تمام 
ترندهای اساسی طراحی آشناست و هر از چند وقتی پیشنهاد ریدزاین 
محصول را میده. در حالی  که در وضع فعلی کاربر به خاطر دیزاین اشتباه 
حتی نمی تونه ساده ترین کارها را انجام بده. نمونه ی این یکی به وفور پیدا 

میشه، اپ های بزک دوزک شده ی بی مصرف.
قدم های بلند مثل استخدام افراد خیلی حرفه ای با فرهنگ متفاوت و یا 
تغییر اساسی پلتفورم معمولا با امید پشت سرگذاشتن پیچیدگی های 
کوچک برداشته می شن. ولی این پیچیدگی های کوچک به دلیل نیاز 
بیزینس متولد شدند، نمی تونید با یک شروع متفاوت نیازهای قبلی را 
محو کنید. خلق پیوسته و آهسته ی ارزش برای کاربر با قدم های بزرگ یا 

قهرمان های تکی به دست نمیاد.
نکته ی آخر، تیم شما بهترین تصمیم گیرنده برای بیزینس شماست. میزان 
رضایت کاربر هم بهترین نشان دهنده ی سلامت بیزینس. فرهنگی را 
ترویج کنید که آدم ها به راحتی بتوانند به همه چی دسترسی داشته باشند 
و بدون ترس اشتباه کنند. باقی چیزها خود به خود درست خواهند شد.

پیچیدگی های الکی

info@eghtesadbazar. ir
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